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Health is Wealth
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 Lorem ipsum dolor sit amet, consectetuer adipiscing elit, sed diam
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 dolor in hendrerit in vulputate velit

 esse molestie consequat,

 vel illum
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گفت: در آن دل کــه غبارِ نفــاق در او نبَُوَد. 

تذکرةالاولیاء
 

درست 7 ســال پیش بود که کارم را جبراً در 
»روابط عمومی« آن گروه دارویی شروع کردم. 
25 ســالی ســابقه کار حرفه ای در مطبوعات 
تخصصی سینما داشــتم و قرار بود کمی سر و 
سامان بدهم به اوضاع رسانه ای دستگاه و شرکت 
دارویی کشور و خلاص! اما خب زمانبندی رفت 

روی 6 سال!
روی سایت شــرکت، در بخش تازه ها، چند تا 
عکس از چند امریه و دستور بارگذاری شده بود، 

تار و ناخوانا؛ و همین کل دیتا، و تمام.
وضع شرکت های زیرمجموعه، البته اندکی بهتر 
بود، چند خط در معرفی شــرکت، کل مطالب 
روی سایت شان را تعریف می کرد؛ اما چیزی را 
انتقال نمی داد. از تاریخ آخرین بارگذاری  ها هم 

غالبا 6 ماهی می گذشت.
این نســبت، در بیرون از صنعت داروســازی 
هم همین بــود، »کلا« خبری نبود، مطلبی نبود، 

گردشی نبود! صنعت دارو، »ادبیات« نداشت.
آن روزهای ورودم، دو ســه خبرگزاری کشور 
با افشــای »پاداش های کلان بــه هیئت مدیره 
چند شــرکت تابعه این هلدینگ«، بلوایی به راه 
انداخته بودند! پیشتر هم برای قریب به 18 نفر 
از مدیران ارشــد مجموعه و شرکت های تابعه، 
با موضوع »حقوق های نجومی«  پرونده قضایی 

تشکیل شده بود.
بعضی از ما آن قدر در کشاکش مسائل سیاسی 
غرق هستیم که برای از در راندن رقیب، به هر 
تهمتی متوسل می شــویم! و گاهی که زورمان 

نچربید، شروع به تخریب طرف می کنیم!
آن روز، وقتی با یک تحقیق ســاده دریافتم که 
آبشخور این تهدیدهای رسانه ای بیشتر از آن که 
مبتنی بر حقیقتی باشــد، درصدد است مسیر را 
ناهموار کند، دستم آمد که چه کنم؛ فن سالاران!

این  شهرســتانی  شــرکت های  گرفتاری های 
هلدینــگ البته خیلی بیشــتر بــود؛ بعضی از 
نمایندگان مجلــس آن دوران به مدیران عامل 

فشار آورده بودند که باید افرادی که ما می گوئیم 
استخدام کنی! یکی از همین مدیران شهرستانی 
که آن روزگار کمک کردم تا از فشــار نماینده 
متخلف خلاص شود، بعدها در مقطعی، آنچنان 
پاســخی ناجوانمردانه به من داد که مرا عبرتی 

تمام در بر گرفت!
ولیکن من از مســیری غریب می آمدم و مدام با 
خود زمزمه می کردم: دل من خزینه کسی نیست، 
خزینه حقّ اســت! زهی افترا، از هزار راســت، 

منورتر و خوش تر، و مبارک تر!
باور داشتم که »حق« از بین رفتنی نیست.

*
مشکلات دامنه داشت و چند شرکت مجموعه نیز 
در آستانه 141 شدن قرار داشتند. بلاروزگاری 

بود.
این منظره در کمتر از یک ســال تا حدی زیاد 
عوض شد و تا سالی که در خدمت این مجموعه 
بودم، دیگر هرگز هیچ رســانه ای، هلدینگ و 
شرکت های دارویی مجموعه را هدف خود نکرد؛ 

هیچ رسانه ای.
برای بالادســتی این مجموعه هم جهد رسانه ای 
کارگر افتاد و اوضاع تا حدی زیاد آرام گرفت.

اینها و تعویض شــدن گرانیــگاه، همه و همه 
به خاطر ایجاد دیوار شیشه ای و مشارکت دادن 
مردم در اخبار و رویدادهای داخل شرکت بود؛ 
ایــن گوهری که هر کس قدرش را دانســت، 

راهش هموار شد.
*

من در این مدت با اهالی صنعت داروی کشور 
همنشین و معاشر شدم با کاربلدها و داروسازها، 
بــا فضای کار تکنســین ها و شیمیســت ها و 
مهندس ها و دکترها و سیاســی های عاشق دارو 
و دارویی های عاشــق سیاست، و از همه مهم تر 
مدیران توانمند و صنعت گران این حرفه آشــنا 
شــدم و از بسیار کســان آموختم، آن هایی که 
خودشان کاربلدانی بودند در موضوع خودشان؛ 
صنعت خودشــان؛ صنعت داروی کشور؛ پس 

عنوان شان را یافتم؛ فن سالاران. 
*

فن ســالاران با نــگاه »محافظت« زاده شــد و 

نیک خــواه آن داروســازان دوست داشــتنی و 
ارزشمندی شــد که فریادرس مردم و کاردان 

بودند.
*

اینک با چند نامــی که می برم، قدردانی خود را 
به پیشگاه این معلمانم که در مقاطع مختلف این 
مسیر را بیش از پیش برایم روشن کردند، تقدیم 

می کنم:
شانه ساز،  محمدرضا  دکتر  اصغری،  علی  دکتر 
دکتــر محمــد رضوانی فر، مهنــدس علیرضا 
تحســیری، دکتر رســول صادقی، دکتر پویا 
فرهت، مهندس رضا قامتی، دکتر امیرحســین 
حاجی میری، دکتــر علیرضا رضوی زند، دکتر 
امیر روشــن، دکتر محمو د نجفی عرب، دکتر 
سیدحمید خوئی، دکتر مرتضی آذرنوش، دکتر 

مرتضی نیلفروشان، دکتر علی ارم و...
همچنین شایســته اســت یاد کنم از کســانی 
که در طول این ســال ها بــا عناوین مختلف 
)روابط عمومی و...( و اما در اصل نویســندگان 

»فن سالاران« بوده اند؛
کیهان،  مســعود  ضرابی نســب،  وحید  دکتر 
مهندس احد حســین زاده، دکتر مهدی خلیلی، 
محمد پناهی، امید اسمعیلی، مهران خسروزاده، 
احســان  رومیان فر،  مهدی  قاقانــی،  خدایار 
فراهانــی، رضا محمــودی، مرتضی کریملو، 
مرتضی کلایه، احسان احمدوند، دکتر فرزانه 
نیازی، ســیده راضیه حســینی، میلاد شیران، 
محمدجــواد روح، شــایان طباطبایی، وحید 
دستجردی، ســیدروح الله علوی، رضا آیرملو 

و...
و دو دوســت همیشه؛ مهندس محمد شیرازی و 
مسعود جعفری، که پشتیبان این درگاه در تمامی 
این سال ها بوده اند؛ ســایه همگی شان مستدام، 

جان  یک یک شان آباد و روشن.

فن سالاران، بزرگان، دوستان ارجمند!
نهال آن روز، امروز درختی 7 ســاله شده، و تا 
وقتی خزینه ی حق است، نورش منورتر و دست 

نوازش دوست بر سرش برقرار. 
با اخلاص
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با استعانت از رازی بزرگ

نام محمدبن زکریا رازی؛ دانشمند و اندیشمند 
ایرانیِ کاشف الکل و فن سالار و فخر ایران زمین 

متبرک باد.
اینک و در ایــن روزگار آن قــدر جایگاه و 
اعتبار دارد که شــاید اگر خودش هم زنده بود 

و می دید، باورش نمی شد.
او از اعماق تاریخ دست به سوی آینده ی جهان 
دراز کــرد و جایگاهی را به دســت آورد که 

اکنون باورنکردنی است.
در دنیای امروز ما، جایــگاه »الکل« در امور 
بهداشــتی و پزشــکی آنچنان اهمیتی حیاتی 
یافته که دیگر هرگز به سادگی نمی توان از آن 
گذشت و امروزه دانستن زوایای زندگی رازی 

)که در قرن ســوم می زیست( بیش از همیشه 
وسوسه کننده تر شده است.

بشر از زمان همه گیری کرونا بسیار بیشتر از 
همیشه به پدیده ای که او کشف کرد، اندیشید 
و نزدیک و متوجه شد که الکل چگونه بر مسیر 
پر از مین )شما بخوانید ویروس( غلبه می کند 

و راه را تا مقصد »سلامت« درمی نوردد و...
روز ولادت این پزشک، شیمیدان و اندیشمند 
ایرانی که به خاطر خدمات و اکتشــافاتش در 
حوزه پزشکی و شــیمی در جهان شناخته شده 
اســت، روز پنجم شــهریور، به یاد او و به نام 
»روز داروســاز« نام گذاری شــده است و چه 
حُسن سلیقه ای، زهی سعادت برای داروسازان 

ایران که اعتبار از نام رازی بزرگ بگیرند 
و چون او به فن سالاری شناخته شوند.

کتاب الحاوی رازی در زمینه داروسازی 
بسیار معروف اســت و در کنار کشف 
الکل، کشــف اسید ســولفوریک نیز از 

مهم ترین کشفیات او به شمار می رود.
رازی اندیشمندی »خردگرا«، تجربه گر و 
با ویژگی های اندیشمندان این عصر بوده 
است؛ به خدا و ماوراء الطبیعه ایمان داشته 
و عقل را برای شناخت خود، خدا و جهان 
و برنامه ریزی برای رســیدن به سعادت 
معروف  به قول  اســت.  می دانسته  کافی 
امروزی، او یک آدم حسابی به تمام معنا 

بوده است.
رازی در میان فلاسفه ی مسلمان، منتقدانی 
سرســخت همچون ابن سینا هم داشته؛ و 
در میــان متکلمان، فقهــا و محدثان نیز 
منتقدانــی بزرگ؛ همچــون غزالی، ابن 
جوزی، ابوحاتم رازی و ناصر خسرو؛ اما 
چه باک؟ این تاریخ است که روی او را 
رخشان در دل خود و در پیشگاه خود نگاه 

داشته است.
نقد سلبی بنیادش بر باد است.

همچنین بسیاری از آثار فکری و فلسفی 
رازی از جمله آثاری که در نقد تفکر سایر 
بــزرگان بوده، از بین رفته و یا به عمد از 

بین برده شده!

رازی را پاول کراس )شــرق شــناس و 
او بیش  اتریشی( شناساند.  اسلام شناس 
از دیگــران بــه ابعاد فکری و فلســفی 
رازی پرداخت و برای اولین بار »رسائل 
فلسفیه« را جمع کرد و در قاهره به چاپ 

رساند.
ما امروز بــا اســتعانت از عظمت این 
نام بزرگ و کارهای شــگفتی که برای 
بشریت کرد، کار خود را رسما با نشریه 
فن ســالاران آغاز می کنیــم و به ادامه ی 
همه آن کسان می اندیشــیم که چون او 

می اندیشند.
برای آمد شد ما در این جهان، همین یک 
قلم فن سالاران و آن یک رسالت )خدمت 
به همنوع( به شــرط هم مســیری حکیم 

رازی، بس.

رازی اندیشمندی 
»خردگرا«، تجربه گر 

و با ویژگی های 
اندیشمندان این 

عصر بوده است؛ به 
خدا و ماوراء الطبیعه 
ایمان داشته و عقل 

را برای شناخت 
خود، خدا و جهان 
و برنامه ریزی برای 
رسیدن به سعادت 

کافی می دانسته 
است. به قول معروف 
امروزی، او یک آدم 
حسابی به تمام معنا 

بوده است.
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 یــک( ســال 2001 میلادی که اســتیون 
اســپیلبرگ، ایده ی استنلی کوبریک کبیر را بر 
پرده ی سینما آورد و فیلم تحسین شده ی هوش 
 )A.I. Artificial Intelligence( مصنوعــی 
را ساخت، کمتر کســی فکر می کرد دو دهه ی 
بعد این داستان آن زمان تخیلی »هوش مصنوع« 
آنقدر جدی و همه گیر شــود که نه تنها دستیار 
دانش منــدان و متخصصان گردد، که به زندگی 

عموم راه یابد.
دهه ی سوم هزاره ی سوم، اما بیشتر از همیشه از 
هوش مصنوعی صحبت شده و  می شود؛ اما اصلا 

چه هست؟
ایِ آی، در واقع هوشی است که توسط »ماشین «ها 
ظهور پیدا می کنــد، در مقابل هوش طبیعی، که 
توسط جان داران از جمله انسان ها نمایش می یابد: 
هر ســامانه ای که محیط خــود را درک کرده و 
کنش هایی را انجام می دهد که شانســش را در 

دستیابی به اهدافش بیشینه می سازد.
پس: مانند »انسان« و »منطقی« فکر )استدلال( و  

عمل  )رفتار( می کند.
راحت ترش اینکه: می شــود شبیه سازی هوش 
انســانی و قــرار دادن آن در یک ماشــین؛ 

مصنوعی که برنامه نویســی شــده که همانند 
انسان فکر کند )چرا بهتر نه؟( و توانایی تقلید 

از رفتار بشر را دارد.
این ماشــین ها تصمیماتی می گیرند که نیازمند 
ســطحی از تجربه ی انســانی اســت به جهت 
پیش بینی مشــکلات احتمالی و فائق آمدن بر 

آن ها )اگر خود مشکلی جدید نشوند!(. 

 دو( قطعــا یکی از حوزه هایــی که هوش 
مصنوعی در آن کاربرد های بســیار زیادی پیدا 
کرده، صنعت داروســازی اســت. در حقیقت 
غول های داروســاز جهان زودتــر از دیگران 
متوجه ظرفیت انقلابی استفاده از هوش مصنوعی 
در حوزه ی ســلامت شــدند. آن ها سال هاست 
تحقیقات و پژوهش های خــود را درباره نحوه 
به کارگیــری هوش مصنوعــی در فرآیندهای 

تولیدی خود و چالش های آن آغاز کرده اند. 
موسســه ی گلوبــال دیتا در ســال 2021 در 
گزارشــی علاوه بر اینکه خبر داده »۹0 درصد 
شرکت های داروســازی بزرگ در سال 2020 
میلادی پروژه های مبتنی بر هوش مصنوعی خود 
را کلید زدند« اعلام کرد: هوش مصنوعی میزان 

موفقیت کشف داروها را حداقل 2 برابر خواهد 
کرد و به 20درصد می رســاند، و افزایش نرخ 

موفقیت به 50درصد نیز وجود دارد.
بنابراین تنها ســه ســال زمان لازم بود از سال 
2020 که اولین داروی ســاخته شــده توسط 
هوش مصنوعی، تنها طی یک ســال، در نتیجه 
فعالیت های دو شــرکت داروسازی انگلیس و 
ژاپنی )برای بیماران مبتلا به اختلال وســواس 
فکری( ساخته شد تا اوایل سال جاری میلادی 
که یک داروی کشــف و طراحی شــده توسط 
 ،Insilico سیســتم هوش مصنوعی در کمپانی
برای اولین بــار در کارآزمایی های بالینی روی 
انسان ها بیماری )مزمن ریوی( به فاز دوم رسید. 
پس خیلی هم بعید نیســت که در 2024 شاهد 
اولین داروی تجاری شــده ای باشــیم که تمام 
مراحل کشــف و طراحی آن توسط A.I انجام 

شده باشد!

 ســه( هوش مصنوعی در واقع قادر اســت 
که در هــر زمینه ای از صنعت داروســازی، به 
ارتقای فرآینــد تحلیل داده ها یاری برســاند. 
کاربرد عمده هوش مصنوعی در داروسازی، به 

وز
ت ر

داش
یاد

هوش مصنوعی در  صنعت داروسازی

از رویا تا واقعیت، یا چگونه از نگرانی ها دست 
برداشتیم و خود را به ماشین سپردیم

وحید ضرابی نسب 
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بهره گیری از الگوریتم های از پیش تعیین شده مربوط است.که 
فرآیند اموری مانند کشف و توسعه داروهای جدید، بررسی 
بیماری ها و… را تســریع و تسهیل می کنند.  چه از آغاز و در 
مرحله پژوهش و مطالعات بالینی برای ساخت دارو، چه مرحله 
طراحی و ساخت دارو. سپس در مرحله توسعه و عرضه و در 
نهایت در بخش مارکتینگ و فروش محصولات دارویی، در 

داروسازی نیز می توان هوش مصنوعی را به کار گرفت.
طراحی و کشف داروهای جدید: هوش مصنوعی با استفاده از 
الگوریتم هــا برای غربال کردن ترکیبات بالقوه، می تواند این 
ترکیبات را در برابر حجمی بالا از داده ها و پارامترهای مختلف 
از جمله فاکتورهای ژنتیکی بیمار، آزمایش کند. قدرت تنوع 
در تشخیص هوش مصنوعی مثال زدنی است. در واقع به علت 
پیچیدگی هــای امر ترکیب مواد و طراحــی دارو، میلیاردها 
گزینه برای تصمیم گیری در راه ساخت یک دارو وجود دارد 
و با وجود هــوش مصنوعی که برخوردار از توانایی پردازش 
شگفت انگیزی است، طراحان می توانند بخشی عظیم از مراحل 

گزینش و تصمیم گیری را بر عهده هوش مصنوعی بگذارند.
کاهش هزینه های تحقیق و توسعه: هوش مصنوعی در جهت 
 R&D کاهش هزینه های داروسازی و کاهش ریسک در واحد
، طراحی و شناسایی مولکول های دارویی و نیز ارزیابی آن ها 
کاربردی زیــاد دارد. از آنجا که یک دوره ی کامل تحقیق و 
توسعه به طور میانگین حدود 10 تا 15 سال به درازا می کشد 
و در هر ده هزار پروژه تنها یک احتمال برای کشف مولکول 
دارویی مســتعد، وجود دارد، )در مطالعه  مؤسســه فناوری 
ماساچوست مشخص شد که تنها 1۳.8 درصد از کل داروها 
موفق به طی کــردن مرحله کارآزمایی بالینی می شــوند و 
هزینه هــای مطالعات بالینی برای هــر مولکول دارویی تا 2 
میلیارد دلار برآورد می شود( هوش مصنوعی قابلیت کاهش 
چشمگیر درصد این ریســک و صرفه جویی چندین میلیارد 

دلاری را در پی خواهد داشت.

 مارکتینگ و بازار دارو:
هوش مصنوعی با اتخاذ کارآمدترین شیوه ها و اصلاح سبک 
بازاریابی و اســتراتژی های کســب و کار، افزایش درآمد و 
ســودآوری را برای شرکت های دارو       سازی و اقتصاد سلامت 
به ارمغان می آورد. این صنعت با به کارگیری هوش مصنوعی 
در مارکتینگ، شناسایی تکنیک بازاریابی ای که هر مشتری 
تحت تأثیر آن قــرار می گیرد، ترغیب مشــتریان به خرید 
محصولات دارویی، توانایی برطرف کردن موانع حوزه فروش 
و مارکتینگ، شــناخت پربازده ترین استراتژی های بازاریابی 
و صرفه جویــی در زمان و هزینه؛ در ترســیم مســیر جذب 

مشتری های خود موفق تر عمل خواهد کرد.

 موارد دیگر:
-  کشف و ابداع دارو برای بیماری های به ظاهر صعب العلاج
-  کنترل، مدیریت و پیروزی بر بیماری های نادر و ناشناخته

-  اندازه گیری میزان مصرف دارو و کنترل استفاده از آن ها
  تحلیل و بهینه شدن داده های کلینیکی

  یافتن داوطلبان مناسب برای تست بالینی
  کنترل و تضمین کیفیت و…

 چهار( چند تجربه موفق جهانی:
* شــرکت Verge Genomics بــر کاربرد الگوریتم های 
یادگیری ماشــین بر تجزیه و تحلیل داده های ژنومی مختص 
هر انســان و شناســایی دارو متمرکز است. حوزه کاری این 
شرکت کشــف دارو برای مبارزه با بیماری های عصبی مانند 
 )ALS( پارکینسون، آلزایمر و اسکلروز جانبی آمیوتروفیک

به روشی مقرون به صرفه است.
* هوش مصنوعی با تجزیه و تحلیل مقادیری زیاد از داده های 
ژنتیکی، شیمیایی و پزشکی قادر به شناسایی داروهای موثر، 
بسیار سریع تر از روش های سنتی ایت. به عنوان مثال شرکت 
Insilico Medicine از هــوش مصنوعی برای شناســایی 
داروهای کاندید بیماری هایی مانند آلزایمر و سرطان استفاده 
می کند. این روش مدرن بر خلاف روش های ســنتی زمان بر، 
پرهزینه و دارای نرخ شکست بالای قدیم هستند که ترکیبات 

سمی زیادی نیز داشتند.
* همچنین می توان با تجزیه و تحلیل ســاختار مولکول های 
هــدف و الگوریتم های هوش مصنوعی، داروهایی جدید را با 
خواص مطلوب طراحی کرد. شــرکت AtomNet با استفاده 
از شبکه های عصبی کانولوشــنال DCNN، توانست نکات 
میلیون هــا اندازه گیری تجربی و هزاران ســاختار پروتئینی 
را تجزیه و تحلیل نماید. این شــرکت از این اطلاعات برای 
پیش بینی نحوه عملکرد و نحوه اتصال مولکول های کوچک به 

پروتئین ها استفاده کرد تا داروهایی ایمن تر و موثرتر بسازد.
* کمپانی فایزر هم ســه ســال پیش اعلام کرد با شــرکت 
Concreto HealthAI قرارداد همکاری امضا کرده اســت. 
بنابراین قرارداد دو شــرکت تحقیقاتی را با یکدیگر در حوزه 
سرطان شناســی از طریق استفاده از هوش مصنوعی و داده های 
واقعی انجام خواهند داد. هدف از این همکاری شناسایی و کمک 

به بیمارانی است که از تومورهای بدخیم خونی رنج می برند.
فایزر امیدوار است با کمک هوش مصنوعی بتواند روش های 

درمانی جدید و دقیق تری برای انواع سرطان توسعه دهد.
* شــرکت Abbvie در یکــی از مطالعــات بالینی اش از 
فناوری های تشخیص چهره شــرکت AiCure استفاده کرده 
اســت. با اســتفاده از این فناوری داوطلبان هنگام مصرف 
داروی مورد آزمایش با تلفن همراه شان از خود فیلم می گیرند 
و سیستم های شرکت ای آی کر به صورت خودکار تشخیص 
می دهد که آیا این همان فرد داوطلب است که دارو را مصرف 
می کند و آیا از دز درستی استفاده می کند یا نه. نتایج استفاده 
از این فناوری هوش مصنوعی بسیار خیره کننده و شگفت انگیز 
بود. به گفته شرکت های دخیل در این آزمایش، با استفاده از 
هوش مصنوعی وفاداری داوطلبان بــه پروتکل ها و دزهای 

مصرفی به بالای نود درصد رسید.
*کمپانی BioXcel Therapyics از هوش مصنوعی برای 
شناسایی و تولید داروهای جدید در زمینه ایمونولوژی و علوم 
اعصاب استفاده می کند. علاوه بر این، برنامه نوآورانه ی دارو 
در این شرکت برای تشــخیص بیماری های جدید و ساخت 
داروی آن از هوش مصنوعی اســتفاده می کنــد. برنامه این 
شــرکت در زمینه تولید داروهــای مبتنی بر هوش مصنوعی 
به عنوان یکی از ابتکاری ترین پیشرفت های هوش مصنوعی 

در زمینه بهداشت و درمان در سال 201۹ نامگذاری شد.

هوش مصنوعی در 
واقع قادر است که در 
هر زمینه ای از صنعت 
داروسازی، به ارتقای 
فرآیند تحلیل داده ها 

یاری برساند. کاربرد 
عمده هوش مصنوعی 

در داروسازی، 
به بهره گیری از 

الگوریتم های از پیش 
تعیین شده مربوط 

است.که فرایند 
اموری مانند کشف 
و توسعه داروهای 

جدید، بررسی 
بیماری ها و... را 

تسریع و تسهیل 
می کنند

وز
ت ر

داش
یاد

7

 14
02

ور 
هری

 ش
ل -

 او
اره

شم
ور 

کش
ی 

رو
 دا

ت
صنع

 و 
ت

لام
 س

وزه
 ح

صی
خص

ه ت
جل

« م
ران

الا
ن س

»ف



ت
 گف

پ و
گ

با دکتــر زهرا قلن بــر گفت وگو کردیم، 
این جا با حذف ســوال ها، مستقیم و بدون 
واســطه، حرف های مدیرعامل شــرکت 

داروسازی ابوریحان را می خوانید. 

دکتر زهرا قلن بر می گوید:
مــن در یازدهم امــرداد مــاه 1401 به عنوان 
مدیرعامل در شــرکت داروســازی ابوریحان 
مشغول به کار شدم و من »یک پروژه« تعریف 
کردم در داخل شرکت، و آن تکمیل »پروژه های 
باز« بود، هرچند که خود این پروژه  باز، خودش 

سه پروژه مهم و بزرگ از کار در آمد.
خب طبعا سالی پر تکاپو برای صنعت و برای ما 
بود. مسائلی هم داشتیم، اما بیشتر از "نشیب"، 
"فــراز" بود، و الهی شــکر که راه بــا انگیزه 
مضاعــف، هموار شــد و الان می توانیم درباره 

بخش های مثبت و سازنده کار حرف بزنیم.
البته بخشی مهم و همیشگی از موضوعات ما و 
کارخانه های دیگر داروسازی مشکلات صنعت 

است و نه مشکلات درونی شرکت ها.
ما در ابتدا و در آغاز کارمان در ابوریحان یک 
تعهد دادیم و آن این بود که تامین مستمر و منظم 
محصولات مان را پی بگیریم و در پیشگاه مردم و 

سازمان های ذی ربط سرافکنده نشویم.
اغلب ایــن چالش ها هم معطوف و در خصوص 
محصولات پر طرفدار و پــر مصرف ابوریحان 
بود؛ جایی که ســهم عمده بازار در دست ماست 
یا تولید عمده داریم، و ما قرار گذاشته بودیم که 

این جاها نباید نقصانی پیش  آید.
برای من و مجموعه ما مهم اســت که آن بیمار 
عزیــز در مراجعه به داروخانــه، بدون هرگونه 

مشکلی به دارویش برسد.
ما از منظر آماری در ابوریحان  عملکردی موفق 
داشته ایم؛ مثلا به بودجه سالانه با مقداری افزایش 
رسیده ایم، رشد فروش داشته ایم، ماده اولیه تامین 
بوده و حتــی یک روز تعطیلــی در هیچ کدام 
از خطــوط تولیدی مــان نداشــتیم و...؛ این ها 
دستاوردهایی بزرگ اســت، چرا باید زحمات 

همکارانم را بیان نکنم!؟
اما خب! راســتش من در جایــگاه خودم، باید 
بگویم این آن 100 درصدی که من می اندیشم، 
نیست و پویایی راه برای مان همچنان دایر است 

و باید بیشتر تلاش کرد.
ما 70 درصد شیاف مصرفی کل کشور را تولید 
می کنیم، برای ســازمان غذاو دارو مهم بود که 
وقفه ای در آن و یا تولید استامینوفن کودکان ما 

پیش نیاید، در خطوط تزریقی مان هم همینطور، 
ما گاهی هفتگی با خواســت و نیازهای سازمان 
غذاودارو پیش می رفتیم که کسی لنگ داروی 
ابوریحان نباشد و ما بازگشای گره ای باشیم، نه 

برعکس آن.
از این طرف هم حواس مان به سهامدارمان بوده 
که هرگز به ســمت محصول زیــان ده در تولید 

نرویم و...
ایــن را با قاطعیت بگویم که ما می توانســتیم 
محصولاتی تولید کنیم که ابوریحان پر ســر و 
صدا و نمایشی شود، اما نه؛ ترجیح دادیم که به 

همان عهد نخست وفادار باشیم.
مع الوصف 40 درصد رشــد فروش داشتیم، 41 
درصد رشد ســودآوری، 70 درصد رشد ارزش 
بازار ســرمایه و...؛ ولی باز هــم تاکید دارم که 
عملکرد را به ســمت بزرگ کردن و نمایشــی 

شدن اعداد نبردیم.
من درباره عمده صنعت هم همین نظر را دارم و 
عمده صنعت شبانه روزی می کوشند که گره از 

کار خلق باز کنند و نمایشی نیستند.
در این یک سال ما یک پروژه تعریف کردیم 
در داخل شــرکت، و آن تکمیل پروژه های باز 
بود، هرچند که خود این پروژه ها باز، ۳ پروژه 

گفت وگو با دکتر زهرا قلن بر، مدیرعامل شرکت داروسازی ابوریحان 

تکمیل ۳ پروژه کلان در ابوریحان
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مهم از کار در آمد.
یکی خط تامین ویال تزریق انسانی بود، یکی خط نازال اسپری 
)که همیشــه در پاییز با کمبودش روبرو بودیم( و سومی که 
مربوط به همین نمایشگاه است، تولید ویال های 250 سی سی 

دامی.
ما خــط جدید ایجــاد نکردیم، ما برای همان دســتگاه های 
قبلی مان، قابلیت های جدید تعریف کردیم، به سمت یک کار 
پیچیده بســیار فنی رفتیم، هزینه سازی هم نکردیم )دوستان 
می گفتند فقط برای ســایزپارت یکی از همین دستگاه ها باید 
400 هزار یورو پرداخت می شــد( ولی خب کل مسیر را به 
تکنسین های خودمان اعتماد کردیم و کار هم با توان داخلی 

پیش رفت و شد همان چیزی که می خواستیم.
الان بهره این توان و اســتعداد را می چشــیم، محصولات این 

خط ها در حال تولید است و بسیار پر خواهان.
کل پروانه های دارویی ابوریحان در سال 1400، ۳12 فقره 

بود و  در سال 1401 شد ۳۳5 پروانه.
در مجمــوع در حوزه دامی، دو پروانه پارســال گرفتیم، دو 
تا هم امســال که خط های جدید دارنــد، و واقعا این هر دو 
محصول بسیار ارزشــمندند. ما خودمان هم هیجان داریم که 
هرچه ســریع تر هر دو دارو وارد بازار شده و موجب تقویت 

سبد ابوریحان شوند. 

  ابوریحان سکوی پرتاب   
ما در این یک ســال در ابوریحان تغییری نداشتیم. تغییرها 
همه پیش از ورود من رخ داده بود، نمی دانم شما هم شنیده اید 
یا نه!؟ درباره ابوریحان می گویند که »سکوی پرتاب« است؛ 
حداقل در همان ســال 1401 پنج عنصــر مهم ابوریحان از 
ابوریحان رفتند و در پنج شــرکت دارویی مدیرعامل شدند، 

و واقعا جای این ها بسیار خالی بود.
من کســی را در ابوریحان تغییر ندادم، و فقط همان جاهای 
خالی پر شد. خدا را شکر همه خروجی های مان هم همه ارتقای 

مقام یافتند و جایگاه شان رو به بالا بود.
ما در ابوریحان قریب به 500 نفر هستیم، و بار صنعت بر دوش 
بدنه این جامعه اســت، آن ها را باید دوست داشت و برایشان 
قدم های خوب برداشت و برنامه ریزی کرد که این بدنه، تحمل 

بار سنگین تولید را با رضایتمندی و افتخار بر دوش بکشد.
ما برای برنامه های فرهنگی، ورزشــی، تفریحی و رفاهی این 
جامعه و سرمایه های انســانی ابوریحان هم اقداماتی کردیم 
و می کوشیم بیش از پیش به ســمت رضایتمندی و ارتقای 
همکارانم پیش برویم و ســنجه رشــد، بشــود متر و معیار 

داوری ها.
سال قبل دو مسئله خوب داشتیم یکی بالا بردن سرانه ورزش 
و دیگری کتابخوانی. امسال هم سرانه ورزش افزایش خواهد 
یافت. سرانه کتابخوانی در ابوریحان ۳0 درصد نسبت به سال 
قبل افزایش یافته، و موضوع کتاب ها هم در زمینه هایی کاملا 

متنوع بوده است.
برنامه رفاهی مهم ما از محل صرفه جویی هزینه ها هم در دستور 
کار است و پکیج بیمه تکمیلی پرسنل را حداقل یک و یا دو 

پله ارتقا خواهیم داد. 
امسال همه کارکنان پاداش مجمع دریافت کردند، این عزیزان 
سه شیفت سر کار هستند، هرچه برایشان کار کنیم، کم است.

ما از ابتدای اســفند ماه یک ســوئیفت نداشتیم، چهار ماه در 
بلاتکلیفی مطلق، می دانید چه ضرری به صنعت  زد!؟ تخصیص 
می آمد و باطل می شد! حواله ارزی موفقی در واردات ما اتفاق 
نیفتاده بود. ما تازه از بیستم خرداد ماه 1402 توانستیم اولین 

حواله خودمان را رقم بزنیم.
همکاران ســندیکای صنایع و داروهای انسانی ایران خیلی 
جهد و کوشــش کردند تا موانع بر طرف شــود و شد، خب 
چرا ســندیکای داروهای دامی اقدامات را تا این حد به تاخیر 

انداخته است!؟
این دام و این طیور در نهایت بدل می شــود به غذای انسان. 

پس بسیار بیشتر باید تلاش شود.
نباید کاری کنیم که انفعال دامن گیرمان شود، پیشگیری بعد 

از واقعه، چه فایده ای دارد!؟
هنوز وضعیت تخصیص ارز دامی مشخص نیست و این آلارم 

خوبی نیست!
لازم است دست اندرکاران موضوع زودتر خودشان را برسانند به 
منطقه و درک کنند که اگر من تولیدکننده، ماده اولیه را نتوانم 
تهیه کنم، با چه چیزی می توان کیان این داستان را حفظ کرد!؟

دعــا می کنیم که خدا بخواهد و ما بتوانیم به ســلامت از این 
چالش ها عبور کنیم و بتوانیــم از این وضعیت فرصت های 

نوآورانه خوب به وجود بباوریم.
ما سال گذشــته دانش بنیان شــدیم، هدف مان این است که 
ابوریحان به سهم خود بتواند یک شرکت تحقیقات محور شود.
بتوانیم حرف نو بزنیم و اگر ژنریک ساز هستیم، ژنریک سازی 

قدرتمند باشیم.

ما از منظر آماری در 
ابوریحان  عملکردی 

موفق داشته ایم؛ 
مثلا به بودجه سالانه 

با مقداری افزایش 
رسیده ایم، رشد 

فروش داشته ایم، 
ماده اولیه تامین 

بوده و حتی یک روز 
تعطیلی در هیچ کدام 
از خطوط تولیدی مان 

نداشتیم و...؛ این ها 
دستاوردهایی بزرگ 

است، چرا باید 
زحمات همکارانم را 

بیان نکنم!؟
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مدیرعامل زاگرس فارمد پارس می گوید:
مدیریت یعنی اشراف و ارتباط همه جانبه برای 

کنترل بهنیه یک سیستم.
من یک سالی  شــد که من به عنوان مدیرعامل 

زاگرس فارمد پارس مشغول خدمتم.
در ابتدای ورودم شرکت با مشکلاتی عدیده در 
حوزه نقدینگی و مــواد اولیه مواجه بود و عملا 
چند ماه اول را به سختی سپری کردیم تا این که 
با لطف خدا موتور محرک مجموعه روشن شد 
و توانســتیم پس از تامین مواد اولیه، به اهداف 
از پیش تعیین شــده، در شش ماهه دوم 1401 
که اینجانب در خدمت مجموعه بودم برســیم و 

فرصت بازنگری در مسائل فراهم شد.
در آن مــدت، مــن کاملا مجموعــه را رصد 
می کردم، سابقه کار در داخلش را داشتم، غالبا 
همکارانم را می شناختم و خودم هم از دل صنعت 
آمده و تجربیاتی جمع آوری کرده و می دانســتم 
که از کجا باید شروع کرد و بعد هم نشستم و با 

دقت برنامه سال آتی را تنظیم کردم.
اولین موضوع تامین مواد اولیه بود، که با توجه به 
شناخت قبلی و تجربیاتی که در این زمینه داشتیم 
توانستیم با کمک همکاران مان در حوزه بازرگانی 
نســبت به تامین مواد اولیه بــا کیفیت و قیمت 
مناسب اقدام نماییم و از این طریق به تامین منافع 

سهامداران عزیز و ذی نفعان شرکت پرداختیم.
کارهــا را شــروع کردیم و در ســه ماهه اول 
ســال 1402 نتیجه کارمان دیده شد و جهشی 
در زاگــرس فارمد پــارس داشــتیم؛ افزایش 
70 درصدی رشــد تولید در مجموعه، یکی از 

نشانه های این جهد بود.

  محصولات جدید
ما در حوزه داروهای دامی، طیوری و انســانی 
دنبــال داروهای جدیــد بودیم و هســتیم و 
می خواهیم سبد زاگرس را تکمیل کنیم و خیلی 
هم پیش رفته ایم. در صددیم تعدادی از خطوط 
شرکت را که قریب به 10 سال بلااستفاده بوده، 
دوباره با تولید داروهای جدید به روزرسانی کنیم.
به لطف همکاران واحد تحقیق و توســعه و سایر 
عزیزان به ســمت داروهــای دانش بنیان پیش 
می رویم و در پی گرفتن پروانه و مجوزهای لازم 
هستیم، بخشی مهم از این فرآیندها انجام شده و 

در حال تلاش برای نیل به این اهداف هستیم.
ما در زاگــرس فارمد پارس قریب به 240 نفر 
پرسنل داریم و من اصرار داشته و دارم که برای 

این  عزیزان باید امکاناتی متناســب و در خور 
فراهم کرد. اولا زمان کار را اصلاح کرده و تولید 
را به دو و سه شیفت رساندیم و این چنین است 
که اینک کارخانه با قدرت در حال تولید است.

مبحث ارتقای همه جانبه معیشــت پرســنل را 
وظیفه خــود و همه خدمتگــزاران این عرصه 
می دانــم و به خدمت صادقانه بــه جامعه عزیز 
کارگری افتخار نموده و سعی کرده ام در این راه 

قدم هایی استوار و محکم بردارم.
ما انواع اشکال دارویی را تولید می کنیم، اعم از 
محلول، پودر، جامدات و تزریقی ها )ویال ها( را 

داریم و مجموعه ای کامل هستیم.
در حوزه تولید محصولات انســانی، حدود 500 
هــزار ویال آنتی بیوتیک تزریقی بیمارســتانی 
انســانی را تولید و ارائه کردیم و انشالله با وارد 
کردن محصولات جدید، شرکت را به جایگاهی 

که شایسته اش هست، خواهیم رساند.

  برای نخســتین بــار در تاریخ 40 ســاله 
زاگرس

ما برای نخســتین بار در طول تاریخ 40 ساله 
شرکت، توانستیم عدد فروش را به بالای 100 

میلیارد تومان برسانیم. 
این رقم دوباره شکسته خواهد شد و با یک شیب 
ملایم، منظم و ادامه دار داریم موضوع توســعه 

محصول را پیش می بریم.
امیدواریم این توســعه، توسعه ای متوازن باشد 
و فقط به رشــد تولید و افزایش ساعات کاری 

بسنده نشود.
بحث تعالی سازمانی و استراتژی شرکت هم بعد 

از 15 ســال دوباره در این دوره مطرح شده و 
مباحثی که برای توســعه زیرساخت ها و نیروی 
انسانی عرضه می شود، به شــدت مورد قبول و 

خواست بنده هم هست.
نیــروگاه شــرکت را با هزینــه ای قابل قبول 
به روزرســانی کردیم و در همین شهریور پیشِ 
رو وارد مدار خواهیم کرد. این موضوعی بود که 
کسی زیر بارش نمی رفت و به حمد و لطف خدا 
انجام شده و ارزش افزوده ای برای زاگرس فارمد 

پارس به وجود آمده است.
خطوط ما دارای گواهینامه GMP هم از سازمان 
غذاودارو و هم از سازمان دامپزشکی است، اما 
ما در صدد به سازی خطوط هم هستیم. این نامش 

خودارزیابی است، به روزرسانی است.
ماشین آلات و دستگاه های مان را هم داریم نوسازی 

می کنیم، آن هم با توان مهندسان داخلی مان.
خیلی از دستگاه ها به دلیل تحریم ها در حال از رده 
خارج شدن بودند، اما تکنسین های ما کار جهادی 

بزرگی را صورت داده اند. باید ببینید.
به زودی زاگرس فارمد پارس دانش بنیان می شود 
و اجــازه بدهید بعدا بعــد از دریافت مجوزها 

خدمت تان اعلام کنم. خیلی زمان نمی برد.
در ایــن فرصت 4 روزه، موضــوع مهمی مثل 
جلســات صادراتی داشتیم و قرارها و توافقاتی 
با روسیه، ونزوئلا و ســایر کشورهای همسایه 

گذاشته ایم که به وقتش اطلاع رسانی می شود.
امسال ما دو پروانه جدید اخذ کرده ایم، که یکی 
از آن ها دارویی بود که برای نخســتین بار در 
کشور تولید شد و محصولاتی دیگر هم داریم که 
به زودی با رونمایی به استقبال شان خواهیم رفت.

گفت وگو با رضا روستایی، مدیرعامل زاگرس فارمد پارس

تکمیل شدن سبد محصولات شرکت زاگرس فارمد پارس
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من از اسفند 1401 به عنوان مدیرعامل شرکت 
داروســازی ایــران دارو )از هلدینگ برکت( 
انتخاب شــدم و الان قریب به 6 ماه هست که 

سکان هدایت این شرکت را بر عهده دارم.
آن ابتدای شــروع کارم در ایران دارو، شرکت 
از منظر بنیه مالی قوی نبــود و از لحاظ انبار 
دارویی، وضعیت تعریفی نداشــت. اما مزیتی 
کــه ایــران دارو دارد، این اســت که حجم 
دســتگاه ها و در واقع تانک های ســاخت در 
مقیاســی بسیار بزرگ است و بنابراین بچ های 
تولیدی از لحاظ ظرفیت، کیلوگرم های بسیار 
زیادی دارند، بنابرایــن ما نیاز داریم که برای 
تولید یک بچ، مقداری بسیار زیاد ماده مؤثره و 
موادجانبی استفاده کنیم. به خاطر همین موضوع 
تُناژهایی بسیار بالای  ایران دارو مجبور هست 
را خریــداری کند تا بتواند خــط تولیدش را 
به طور مستمر در دســترس نگه  دارد. بنابراین 
کاری کــه من در بدو ورود انجــام دادم این 
بود که ســریعا خریدها را مرتب، و خریدهای 
خارجی را هم تأمین مالی کردیم، به ویژه برای 
اینکه بتوانیم تخصیص ارز بگیریم، ســوئیفت 
دریافت کنیم و از شــرکت های چینی، هندی 
و شرکت های اروپایی، اسپانیا، ایتالیا و آلمان 

مواد اولیه را بتوانیم سفارش گذاری نماییم.
کاری بســیار ســخت بود و ما مجبور بودیم 
فشار بیارویم به شــرکت های پخش، تا بتوانیم 
طلب هامــان را وصول کنیم؛ و موفق شــدیم 
چیزی حدود 20 میلیارد تومان در همان اسفند 
وصــول کنیم که صرف تأمین مالی شــد برای 
گرفتن ماده اولیه داروهــا. بحمدلله تمامی این 
موارد در بانک ها تأمین وجه شد و ما توانستیم 
محصولات بوسپیرون را از آلمان، فلوسینولون و 
ماینوکسیدیل را از ایتالیا و ترانگزامیک )اسید( 

و تترا سایکلین را از چین وارد کنیم.
تخصیص ارز به موقع صورت پذیرفت، بعکس 
اغلب کارخانه های داروســازی کشــور اولین 
تخصیص هــای ارزی را دوســتان و همکاران 
من در اردیبهشــت و خرداد گرفتند، ما اولین 
تخصیص ارزی مان را در اواخر اســفند و اوایل 
فروردین توانســتیم بگیریم، و به محض اینکه 
تعطیلات تمام شــد موفق شدیم اقدامات حمل 

داکسی سایکلین را از چین رقم بزنیم؛ همین طور 
محصولات کپسول را. 

آن زمان مشکلات ارزی کشور چندین بار بین 
کــد 21 و 22 یا همان تالار اول و تالار دوم رد 
و بدل شــد و در کنار اینکه ما از بانک ها تامین 
مالی کردیم، سفارش گذاری مواد اولیه خارجی 
)با وجود مشــکلات عدم تخصیص ارز در اول 
ســال(، با تامین مالی شروع شد و به خرید مواد 
اولیه ایرانــی انجامید و انبارمان را پر کردیم از 

مواد تولیدی ایرانی. 
مجموعا در ایــن 6 ماه 110 میلیــارد تومان 
هزینه مالی داشــتیم برای خرید مواد خارجی و 
 primary مــواد ایرانی و همچنین ملزومــات

.secondary packaging و packaging
اکنون بعد از 6 ماه توانستیم ذخیره انبار شرکت 
را به حدی برسانیم که تا پایان سال توانایی تولید 
همه محصولات را خواهیم داشت. باافتخار اعلام 
ایــران دارو، وضعیتی کاملا  انبارهای  می کنم 
مناسب دارد و تا 8 ماه آینده، هیچ نگرانی بابت 

مواد اولیه مورد نیاز نداریم.
ایران دارو قبلا با تولید 10 تا 12 محصول گذران 
می کرد و فقط همین محصولات روتین را تولید 
می کرد، ولی الان، از حول وحوش 47 محصول 
در ســال 1401، بعد از 6 ماه رسیده ایم به ۹2 
محصول و توانسته ایم تنوع محصولی را به شدت 

افزایش دهیم.
به همین دلیل فروش شــرکت هم از 2۹ میلیار 
تومان به 60 میلیــارد تومان افزایش پیدا کرد. 
بنابراین شــرکت ۳0 میلیاردي به یک شرکت 
60 میلیاردي )به طور ناخالص( تبدیل شده است. 
مهم تر اینکه هر آنچه مــا تولید مي کنیم، تماما 
توسط شرکت هاي پخش به داروخانه ها فروخته 
مي شود. خب! تنوعی در محصولات ایجاد شده 
که تا حالا ســابقه تولید در ایران دارو را نداشته 

است.
مــا در ایــران دارو دو کار متفاوت و بســیار 

طاقت فرسا را انجام دادیم:
1-پر کردن انبارهاي شرکت که تا 8 ماه آینده 

ما را از مواد بي نیاز مي کند.
2-افزایش فروش و تولید شرکت ایران دارو که 
باعث شــده فروش شرکت 100٪ افزایش پیدا 

کند.
در 6 مــاه دوم بــا عنایت به اینکــه تیم جدید 
تحقیقاتی وارد شرکت شــدند، اشکال دارویی 
جدید هم وارد لیست داروهای ما شد و چندین 
داروي جدید را وارد لیست آي دي ال خواهیم 
کرد و در 6 ماه دوم داروها و مکمل هاي جدید 

وارد بازار خواهد شد. 
همچنین یک umbrella brand براي مکمل ها 
ایجاد کردیم که دسته مکمل هاي کاملا خاص را 

با برند خاص وارد بازار خواهیم کرد.
نیمه دوم ســال مــا با مکمل و برنــد جدید و 

داروهاي جدید سبدی پربارتر خواهیم بود.
بــه زودی وارد باشــگاه 80 ، ۹0 میلیاردي ها 
می شــویم و حس نان این اســت که شــرکت 
آینده ای بســیار درخشان خواهد داشت. بیشتر 
مواد اولیــه ما از اروپا وارد مي شــود، تمامي 
داروها با بهترین کیفیــت روانه بازار خواهند 
شــد و امیدواریم گامی بلند و موثر را در نظام 
سلامت کشــور برداشــته و بتوانیم بیشتر به 

تندرستی هموطنان خدمت کنیم.

گپ وگفتی با دکتر آرمان نصرالهی؛ مدیرعامل ایران دارو

طی ۶ ماه فروش را دو برابر کردیم
۲۴ داروی جدید در سبد ایران دارو
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موقعیت »زهراوی« البته با دو شــرکت دیگر 
متفاوت  اســت، این مجموعه یکــی از بهترین 
شرکت های تی پی کو، سازنده داروهای »هازارد« 
و تنها شــرکت مرتبط با یکی از شــرکت های 
خارجی یعنی رُش سوئیس است و از این نظر، 

زهراوی موقعیتی ممتاز در این میان دارد.
مبحث دیگری هم هســت که زهــراوی را از 
میانه های  متمایز می کند، در  سایر شــرکت ها 
دهه 1۳۹0 و در مدیریت اســبق این شرکت، 
خطایی در بهره  برداری از مــاده اولیه رخ داد و 
پای مسئولان وقت شرکت را به محاکم قضایی 

باز کرد.
این اتفاق به رغم بررسی های قضایی و رفع اتهام، 
مدتی زهراوی را دچــار چالش های مالی کرد 
و شــرکت به اصطلاح شامل ماده 141 شناخته 
شد و تا آستانه ورشکستگی پیش رفت! در آن 
مقطع، درایت و رهبری مدیرعامل وقت شستا 
)دکتر محمــد رضوانی فر، که اکنون رئیس کل 
گمرک کشور است(، اوضاع را به سامان کرد و 
زهراوی دوباره فرصتی یافت تا با انتصاب یکی 
به عنوان مدیرعامل  از همکاران داخل مجموعه 

سر پا بایستد.
این انتخاب، ارتقای از درون بود و دکتر فرهاد 
کیافر کــه آن زمان مدیر کارخانه زهراوی بود، 

به عنوان مدیرعامل انتخاب شد و سکان هدایت 
زهراوی را در شرایطی بحرانی در دست گرفت.

 تولید فرآورده های بایوتک
زهراوی همچنــان در همین دوره اخیر به دانش 
تولید فرآورده های بایوتک هم دست پیدا کرده 
اســت. این محصولات برای درمان سرطان های 
دارای عوارض جانبی کمتــر و اثرات درمانی 

قوی تر بیماران است.
تولید مکمل های دارویی مانند ژریویتون، امگا۳، 
ویتامین E400، ویتامین D۳، زینک پلاس، و ... 
را هم به تولیدات مجموعه معظم زهراوی اضافه 
باید کرد؛ شرکتی که در سال 1401 حدود 660 
میلیارد تومان فروش خالص داشــته اســت، و 
حدود 470 پرسنل در آن شاغل اند، کسانی که 

عمیقا عاشق کارشان و زهراوی هستند.
این روزها برای داشتن یک شرکتی مثل زهراوی 
با این تعداد محصولات ارزشمند، و نظم دهی به 
آن، چند هزار میلیارد باید سرمایه گذاری کرد!؟

 مدیرعامل زهراوی کیست؟
گفته شد که در مقطعی حساس، و در یک اقدام 
درست، مدیریت جدید از دل زهراوی انتخاب و 
به کار گرفته شد؛ دکتر فرهاد کیافر؛ با سابقه ای و 

گزارش ویژه »فن سالاران« از شرکت داروسازی زهراوی

زهراوی؛ داروسازی در قطب داروسازی
گزارش ویژه زهراوی )از شرکت های گروه 
دارویی تامین( شــامل بازخوانی تاریخچه، 
سیر و روند اتفاقات چند سال اخیر، بررسی 
تنوع محصــولات و گفت و گویی صمیمانه با 

دکتر فرهاد کیافر، مدیرعامل هست.

مقــر و کارخانه اصلی این شــرکت در قطب 
داروسازی کشــور، تبریز و همسایه و دیوار به 
دیوار شــرکت دیگر این گروه دارویی، یعنی 

شرکت داروسازی شهیدقاضی است.
شــرکت های تی پی کو در تبریز عــلاوه بر دو 
شــرکت یاد شــده، »کلرپارس« و سهامداری 
و داشــتن صندلی و حــق رای در هیات مدیره 
»شــرکت داروســازی دانا« )از گروه دارویی 

شفادارو( است.
تحقیقا این بزرگترین هلدینگ دارویی کشــور 
TPICO بــا یــک برنامه مشــخص و به دلیل 
تعهدات همه جانبه به هلدینگ چندرشته  ای شستا 
و مدیریت های بالادستی، در ارنج مان و چینش 
شرکت های خود نهایت دقت را مبذول می دارد 
و اتفاقا مدیریت موفق و پیوســته ی سه شرکت 
»زهراوی«، »شهیدقاضی« و »کلرپارس« در این 
سال ها نشانه ای از درصد بالای رضایتمندی در 

این شرکت ها دارد.
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 شــرکت داروســازی زهراوی در سال 
1365 بــا راه انــدازی کارخانــه ای بــه 
مســاحت 120 هزارمترمربع و زیربنای 
28 هزار مترمربع در نزدیکی شهر تبریز 
تاســیس و در سال 13۷0 به بهره برداری 

رسید. 
از  اســتفاده  بــا  شــرکت  زود  خیلــی 
فن آوری های پیشــرفته در فرمولاسیون 
محصــولات، خطــوط تولیــد و کنترل 
بــا آخرین  تولیــد مطابق  فرآیندهــای 
استانداردهای جهانی، در رده شرکت های 

مهم داروسازی کشور در آمد.
زهــراوی مهــم شــد چــون در تولیــد 
کپسول های نرم، داروهای تخصصی مورد 
استفاده در پیوند اعضا و داروهای کنترل 

بیماری MS پیشگام شد.
تولیــد بیــش از 150 محصــول مطابق 
بــا اصــول GMP در دُزها و در اشــکال 
مختلف دارویی قرص، کپســول، کپسول 
نرم، تزریقی، سرنگ پرفیلد آماده تزریق 

و... زهراوی را شرکتی متمایز کرد.
گو آن که زهراوی اساســاً از پیشگامان 
تولیــد داروهای پیوند اعضا هم شــد. از 
از  باید  ممتازتریــن تولیدات زهــراوی 
»سل ســپت« نام برد که در ســال 1384 
  ROCHE و تحــت لیســانس شــرکت
سوئیس، این دارو را جهت پیشگیری از 
رد پیوند در بیمــاران پیوندی تولید و به 

بازار عرضه کرد.
همچنیــن از ســایر داروهــای پیوندی 
زهراوی باید به داروی سیکلوســپرین با 
نام تجاری ایمینورال هم اشــاره کرد که 
با استفاده از فن آوری نانو تولید می شود. 
کپسول نرم کلســیتریول، سرنگ آماده 
تزریق گلاتیرامر اســتات بــا نام تجاری 
کوپامــر، فینگولیمــود بــا نــام تجاری 
فینگولیا، تری فلونومایــد با نام تجاری 
تریجیو، قرص فامپیریدین با نام تجاری 
فمزیرا از جمله تولیدات شرکت در بخش 

داروهای بیماران MS زهراوی است.

تجربیاتی ارزشمند در درون صنعت و دانشی 
آکادمیک.

برای چرای این سوال، یک پاسخ ساده ولیکن 
طولانی وجــود دارد؛ زیرا »فرهاد کیافر«، نفر 
اول بورد تخصصی رشته فارماسیوتیک بود، و 
دو دکترای تخصصی )PhD( فارماسیوتیکس 
عمومی  دکتــرای  و  )داروســازی صنعتی( 
داروســازی )PharmD( خود را از دانشگاه 
علوم پزشکی تبریز دریافت کرده بود، یعنی که 
از ریشه و خاستگاه اصلی و آکادمیک صنعت 
می آمد؛ و تجربه هــای کاری از همه رده ها را 
در کارنامه اش داشــت. این کشف از داخل 

مجموعه زهراوی صورت پذیرفته بود.

 مدیر سال زهراوی و داروساز نمونه کاری
کیافــر فلوشــیپ )دوره تحقیقاتی تکمیلی( 
نانوبیوتکنولوژی دارویی را از دانشگاه برلین 
آلمان اخذ کرده، و از سازمان مدیریت صنعتی، 
مدرک کارشناســی ارشــد )فوق لیسانس( 
مدیریت اجرایی کسب و کار )MBA( دریافت 

کرده است.
او حالا دیگر قریب به 20 سالی هم می شود که 
سابقه کار حرفه داروسازی در دانشگاه، مراکز 
تحقیقاتی، مراکز رشــد، صنعت، پخش دارو 
و داروخانــه را در کارنامه اش دارد.  مقالات 
علمی/ پژوهشی اش در مجلات معتبر داخلی 
و بین المللی منتشــر شــده و می شود، و یک 
چهره علمی دانشگاهی علوم پزشکی تبریز بود، 
دارو،  کنترل  فارماسیوتیکس،  تدریس  استاد 
تضمین کیفیت دارو، فارماکوکینتیک، مبانی 
کسب وکار، کارآموزی داروخانه، کارآموزی 

صنعت، زبان تخصصی داروسازی.
یکی از دلایل این که تبریز را قطب داروسازی 
برمی شــمارند، دقیقا همین جنبه تکنوکرات 
بودن و پیمودن درجــات علمی تا بنُ نتیجه 

است.
تازه کیافر ســابقه کارشناســی مارکتینگ، 
فروش و بازرگانی را هم پشــت سر داشت؛ 
و نمایندگــی علمی )مدرپ(، ســوپروایزر 

و مشــاوره در چندین شــرکت تولیدکننده، 
توزیع کننده و واردکننده دارو )پخش رازی، 
سبحان دارو، کیمیدارو، فراگیر پخش دماوند 
و ...( را هــم تجربه کرده بــود؛ که یکی از 
با  همکاری  پــروژه  مدیر  اصلی ترین هایش، 

شرکت رُش سوئیس است.
بنابراین با این درجــه  و مراتب علمی، کمتر 
کسی در کل صنعت پیدا می شد )و شاید هنوز 
هم پیدا می شــود( که بتواند زهراوی را با آن 
مشکلات بشناســد، و جانانه بخواهد تا موانع 

را رفع کند.
دکتر کیافر این چنین به مدیرعاملی شــرکت 
داروسازی زهراوی رســید، مدیر از درون با 

عرق زهراوی.
او عضــوی موظف در هیــات مدیره بود که 
اضطراراً جهد کرد تا زهراوی دوباره ســر پا 
بایســتد و انتخابی درست هم بود، همین که 
»نظام پزشــکی«، او را »داروساز نمونه سال 
1401« معرفی کرد، و کمی بعد »نشان عالی 
مدیر ســال« را هم دریافت کرده و...، نشان 
می دهد که مســیر بازیابی و کاهش موانع را 

درست پیموده است و...
برای دانســتن بیشــتر از زهراوی، هیچ کس 
شایســته تر از خود دکتر فرهاد کیافر نیست؛ 
سینه ای دارد از رنج ها و مملو از امید و لطف 

فردا.
بنابراین بهتریــن کار گفت و گو بود با فردی 
که ترجیح می دهد کماکان آستین هایش بالا و 

وسط کار باشد تا »حرف« بزند.

بیائید در یک نگاه 
گذرا زهراوی را 
یژهبهتر بشناسیم
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کیافر بی واسطه می گوید:
شــرکت داروســازی زهراوی نــه فقط یک 
مجموعه دارویی، که راســتش به نوعی مامن و 
خانه است؛ من از مدارج پایین در این شرکت 
بــودم و در جاهایی خودم را حتی مدیون آن و 

همکارانم می دانم.
آن موقع که ماجراهای پیچیده ی شرکت پیش 
آمد، خب همه ما رنجیدیم و دوســت نداشتیم 
که آسیبی به ســاحت و عنوان و برند زهراوی 

وارد شود.
به رغم وجود مشــکلات فــراوان نظیر کمبود 
نقدینگی و ســرمایه در گردش، سیاست های 
انقباضی بانک ها در ارائه تسهیلات و...، من با 
افتخار و با یک نیت و جدیت زایدالوصف این 
»ســمت« را پذیرفتم و قطعا با تلاش مضاعفِ 
شــبانه روزی همکاران عزیزم تا نقطه تعریف 
شده پیش رفته و می رویم و مطمئنم که زهراوی 
در چند قدمی رسیدن تا جایگاه شایسته خودش 
قرار دارد. شما حتی اگر در فایزر هم باشید، در 
نهایت هر روز وسط گود هستید و امکان ندارد 
که به عنوان مسئول و مدیر، از کار فارغ شوید. 
من درباره مشکلات و گذشته، قصدی و حرفی 
ندارم که بزنم، گذشته ها گذشته است، و ما به 

آینده نگاه می کنیم. تــازه آن روزها اغلب در 
صنعت با مشکل رودررو بودند و بعضی هنوز 
هم هستند، ما شاید کمی بیشتر بودیم، هرچند 
که ما خیلی هم بیشــتر خواسته ایم و بیشتر هم 
کوشیده ایم تا آن جایگاهی را که حق مان است، 

کسب کنیم.
بنابراین حتی اشــاره به حــذف ارز ترجیحی 
برای واردات مواد اولیه و جایگزینی آن با ارز 
نیمایی با قیمت 6 الی 7 برابر و ... هم خللی در 

اراده ما نداشته و ندارد.
گفتم اراده، و من بــه آن ایمان دارم، اما خب 
همــه می دانیم که ایــن تعلل هــا و حتی گاه 
ســنگ اندازی ها، آگاهانه یا ناخودآگاه اثرات 
منفــی اش را بــه هر حــال روی روندهای ما 

گذاشته است و می گذارد. 
به هر روی ما راه را با نیتی که داشــتیم و داریم 
کوتاه کرده و پیش رفته و پیشــتر می رویم و 
قطعا با عزمی که در میان همکارانم می شناسم، 

به هدفی که تعیین شده می رسیم.

 سلســله ای از عملیــات، فراتــر از یک 
شرکت عادی داروسازی

چون شما گفتین، یک خطی بعضی از کارها را 

عرض می کنم تا زحمات همکارانم ضایع نشود.
خروج ما از شــمولیت ماده 141 کار ساده ای 
نبود؛ شــرکت های دیگری هــم بودند که با 
وزیدن نسیمی از مشکلات متلاشی شدند، کار 

زهراوی که طوفانی بود!
ببینید! ما زهراوی را آرمانی می بینیم و می دانیم 
که دســتیابی به جایگاه اصلــی اش در همین 

نزدیکی است.
در همیــن مدت کوتــاه ما توانســتیم مجوز 
ســازمان  از  محصول  آکرودیته  آزمایشــگاه 

غذاودارو را دریافت کنیم.
موفق بــه اورهال و تعمیرات اساســی اغلب 
دســتگاه های خطــوط تولید جهــت افزایش 
راندمان شدیم، که با کاهش توقفات و افزایش 
عمر دســتگاه ها و حتی صرفه جویی حدود 10 

میلیارد تومانی در این خصوص همراه بود.
بنابراین شــرکت از حالت کما خارج شد و با 
راه اندازی برخی دســتگاه های قدیمی و از رده 
خارج و بازگرداندن آنها به خط تولید توســط 
متخصصان شرکت، واقعا کاری شد کارستان.

تازه، بازســازی خط تولید قــرص را هم در 
راستای آخرین الزامات GMP انجام دادیم. بعد 
هم ظرفیت خط تولید آمپول را دو برابر کردیم.
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گفت و گو با دکتر فرهاد کیافر

زهراوی؛ خیز به سوی شکوفایی
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از آن طــرف، تولید کارمزدی )قراردادی( در خطوط تولید 
ویژه هازارد و اســتریل برای شــرکت های بزرگ دارویی 

کشور را به سرانجام رساندیم.
موفق به توســعه و تولید داروی بیماران پیوندی با استفاده 
از فن آوری نانو شدیم و در فهرست شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و صادرات این 
محصول در راستای اجرای سیاســت های کلان کشور در 
تولید و صادرات محصولات دانش  بنیان در آمدیم، که یکی 

از اساسی ترین گام های زهراوی بود.
 مجوز و ورود به بازار ســافت ژل روآکوتان را گرفتیم که 
تولید تحت لیسانس و با استانداردهای شرکت رُش سوئیس 
بود؛ به عنوان دومین شرکت در دنیا؛ و تنها تولیدکننده این 
محصول در ســایتی خارج از رُش در جهان؛ آن هم با یک 
صرفه جویی 10 میلیون دلاری برای کشور، که مورد تشویق 
مدیران بالادستی در تی پی کو، شستا و حتی وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی بود.
پیرو آن و در میانه تحریم های جهانی، گســترش و ارتقای 
روابط بــا شــرکت رُش را ادامه دادیــم و به جهت تولید 
محصولات تحت لیسانس، و پیاده سازی الزامات یکپارچگی 
اطلاعــات تحت نظــارت شــرکت رُش قدم هایی بزرگ 
برداشته شد. این اقدامات یونیک و واقعا ویژه بود. هر ساله 
و به طور متوســط سالانه مجوز حدود 15 پروانه محصولات 
جدید را می گیریم و ورود به بازار سالانه حدود 15 محصول 

جدید به طور متوسط را در دستور کار داریم.
کلی تقدیرنامه و جایزه از مراجع و نهادهای مختلف داریم، 

از جملــه موفق بــه دریافت جایزه ملی کیفیت 5 ســتاره 
 MS برای محصولات پیوندی و 4 ســتاره برای محصولات

به صورت همزمان برای اولین بار در کشور شدیم.
 مجوز گرفتیم )از ســازمان آموزش فنی و حرفه ای( و اولین 
مرکز آموزش بین کارگاهی برای تولید داروهای فوق تخصصی 

نورولوژی و نفرولوژی در کشور را افتتاح کردیم و...

 زهراوی و مقام تناسب
البته! مشکلات و چالش هایی هم پیش رو داشتیم، هنوز هم 

داریم؛ این حق همکارانم است که زبان حال ایشان باشم.
عدم اصلاح قیمت محصولات با توجه به افزایش هزینه های 

تولید یکی از آن هاست! مقام تناسب مهم است.
مشــکل نقدینگی و کمبود سرمایه در گردش را هم در نظر 

بگیرید؛ هرچند که تا الان از هیچ مشکلی نهراسیده ایم.
طولانی بودن فرآیند تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه، 
و همچنین زمان بر بودن خرید و حواله ارز از دیگر مشکلات 
ما و به طور کلی صنعت داروی کشور است. ببینید در همین 
8 ماه گذشــته چه چالش هایی از سر صنعت گذشته است! 
و یکی از اصلی ترین مشــکلات؛ وصول دیرهنگام و گاهی 
غیرمسئولانه و آزارنده مطالبات از شرکت های پخش است! 

چرایش را شما می دانید!؟
ســاده ترین بخش ماجرا هم این است، ما در داخل خودمان 
مشــکلی نداریم، مشــکل از بیرون اســت که با تاخیر در 
تزریق هــای لازم، موجب ناهمواری می شــود، وگرنه که 

زهراوی تا موقعیتی که ترسیم شد، قدمی فاصله دارد.

 محصولات جدید »زهراوی« هم وارد چرخه ســلامت 
کشور شد

زهراوی در تابســتان امسال موفق شــد چندین محصول 
جدید و تخصصی دیگر را به چرخه سلامت دارویی کشور 

بیافزاید.
یک/ آمپول کلسی تریول )با نام برند زاویترول( که برای 

اولین بار در کشور تولید شده است
دو/ نخستین شــرکت دریافت کننده پروانه تولید کپسول 

سخت بایکالین 250 میلی گرم« 
سه/ کپسول نرم ژلاتینی د- ویتین® 4000 واحد

ب  زینک پــلاس-  ژلاتینــی  نــرم  کپســول  چهــار/ 
کمپلکس+ویتامین ث کودکان و نوجوانان زهراوی )مقدار 

زینک 5 میلی گرم( 
پنج/ قرص روکشدار گلوکزامین +کندروتین+ ام اس ام

 شــش/ کپســول نرم ژلاتینی زینک پلاس زهراوی- ب 
کمپلکس+ویتامین ث

هفت/ قرص روکش دار ایماتینیب 100 میلی گرم.

موفق به توسعه 
و تولید داروی 

بیماران پیوندی با 
استفاده از فن آوری 

نانو شدیم و در 
فهرست شرکت های 
دانش بنیان معاونت 

علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و 

صادرات این محصول 
در راستای اجرای 
سیاست های کلان 
کشور در تولید و 

صادرات محصولات 
دانش  بنیان در 

آمدیم، که یکی از 
اساسی ترین گام های 

زهراوی بود
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ت و 

گف

  از گذشته تا هنوز
از  به عنوان یکی  لقمان  شــرکت داروســازی 
در حوزه  فعــال  قدیمی تریــن شــرکت های 
داروســازی و ســلامت و با بیش از 50 سال 
فعالیت اســت که از گذشته انواع آنتی بیوتیک 
را در قالب آنتی بیوتیک های خوراکی، تزریقی، 

جامدات و سوسپانسیون ها تولید می کند.
این مجموعه در ســال های اخیر نیز در راستای 
توسعه خطوط تولید خود، دو خط تولید داروی 
جامدات عمومی در قالب قرص، کپسول و ساشه 

راه اندازی کرده است.
خط تولید شــربت برند لقمان در کنار خط نیمه 
جامدات که به تولید کرم و پماد مشــغول است 
و خطوط تزریقی که فعالیت جدید داروســازی 
لقمان محسوب می شود و اصلی ترین بخش آن 
تولید کارتریج های دندانپزشکی است و خب، از 

دیگر فعالیت های شرکت دارویی لقمان است.
در کنار آن می تــوان به تولید ویال های مایع و 
ویال انسولین برای اولین بار در سال قبل اشاره 
کرد. اکنون این شرکت مجوزهای لازم را برای 
تولید ویال های تزریقی و محصولات جدید اخذ 
کــرده و با نصب دســتگاه های آمپول  تزریقی 
و ایجاد تغییراتی در این دســتگاه ها تولید این 

محصولات را در دستور کار قرار خواهد داد. 
لقمان از گذشــته به بهداشــت و داروی لقمان 
معروف بــوده و تولید انواع لوازم آرایشــی و 
بهداشتی نیز در این شرکت انجام می شد و چند 
سالی است که تولید این محصولات متوقف شده، 
اما این شرکت، به زودی محصولات این حوزه را 

نیز در سطح بازار تولید و عرضه خواهد کرد.

  برنامه های توسعه ای لقمان
در بحث های توسعه ای این شرکت، خطی جدید 
را با توجه به امکانات، اضافه و محصولاتی جدید 
را به بازار عرضه خواهیم کرد. در عین حال در 
ســال جاری لااقل پروانه ۳0 محصول جدید در 
حــوزه دارو و 20 محصول در حوزه آرایشــی 
و بهداشتی توســط واحد تحقیق و توسعه این 

شــرکت بررسی شده و امیدواریم امسال و سال 
آینده به بازار ارائه شوند.

به این ترتیب می کوشــیم با احتساب ۳0 قلم 
کالای جدید در سال 1402، تعداد اقلام دارویی 

لقمان به 180 قلم برسد. 
لقمان به صورت مستقیم 450 نفر نیروی شاغل 
مشغول به فعالیت دارد و به زودی 50 نفر دیگر 

را به آن اضافه خواهیم کرد.

  تیم جدید: حرفه ای و هم دل
تیم جدیــد مدیریتی کــه فعالیت خــود را از 
اردیبهشــت 1401 در این مجموعه آغاز کرده، 
تحولاتی خوب را در همه بخش ها به ویژه در حوزه 
فروش و صادرات با افزودن پخش جدید و ارتقای 
گستره توزیع در کنار افزایش تولید، عدد فروش 

و حتی برنامه های صادراتی رقم زده است.
میزان فروش لقمان در سال 1400 حدود 250 
میلیارد تومان بوده که با تلاشــی که توسط تیم 
جدید انجام شد این رقم در سال 1401 به 750 

میلیارد تومان رسیده است.

  توسعه صادرات، دغدغه ما
اخیر  در زمینه صادرات در خلال ســال های 
توفیقــی چنــدان در این مجموعــه حاصل 
نشــده بود، اما در یک ســال گذشته بازارها 
را بار دیگر بررســی کردیــم و با صادرات 
مانند  به کشورهای همسایه  تولیدی  داروهای 
افغانســتان، عراق، حتی تا ونزوئلا توانستیم 
بازار خود را توسعه دهیم و اتفاقاتی خوب را 

در این زمینه رقم زدیم.
ثبت داروسازی لقمان در عراق اتفاقی دیگر بود 
که باعث رونق حضور این داروها در این کشور 
شد، در عین حال ثبت محصولات لقمان در لبنان 
و ســایر کشورها نیز از اقدامات دیگری ماست 
که در تلاش انجامش هستیم. همچنین مذاکراتی 
با شــرکت های خارجی به ویژه اروپایی داشتیم 
تا محصولات این کشــورها را به صورت تحت 
لیسانس در کشور تولید کنیم و بتوانیم فعالیتی 

بین المللی را رقم بزنیم و محصولات خوبی را در 
شرکت تولید کنیم.

  گام به گام در مسیر موفقیت
برخی داروها مانند کلداستاپ یا شربت آلومینیوم 
ام جی اس سهم بازار بالایی را در اختیار دارند. با 
این حال در موضوع مارکتینگ و افزایش سهم 
بازار برای محصولاتی که سهم پایین تری دارند 
برنامه هایی بسیار خوب از طریق واحد بازاریابی 
داخلی شرکت و برون سپاری، صورت گرفته که 
امید داریم در آینده شــاهد موفقیت های بیشتر 
و افزایش سهم بیشــتر از بازار برای داروهای 

مختلف این مجموعه باشیم.
 باید خطاب به سهامداران لقمان که به ما اعتماد 
کرده انــد بگویم که با توجه به محصولات جدید 
و خطوط جدید تولیدی و افزایش سهم بازارها 
و بهبــود صادراتی که برای لقمــان پیش بینی 
شده، انتظار داریم آینده ای بسیار موفق در این 
مجموعــه را ببینیم و بنابرایــن انتظار داریم با 
سعه صدر بیشتر منتظر حصول نتایج اقدامات و 

کسب موفقیت های بیشتر باشند.

اشــاره: میثم نورمحمدی، نامی شناخته شده در صنعت داروی کشور اســت و در هر مسئولیتی که بوده، سابقه ای نیک از خود 
به جای گذاشــته است. به بهانه ی موفقیت چشم افســای او در دوره مدیریت یک سال و اندی مدیرعاملی داروسازی لقمان، به 

سراغش رفتیم و پای حرف هایش نشستیم. گفته های او را با حذف سئوالات فن سالاران می خوانید.

گفت وگوی فن سالاران با مدیرعامل داروسازی لقمان

گسترش بازارهای صادراتی
جهش ۳ برابری فروش و پیش بینی ۵۰ محصول جدید
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بین المللــی شــدن یــک راهبــرد حیاتی و 
اجتنــاب ناپذیر برای توســعه پایدار صنعت 
داروســازی به حســاب می آید. بیش از هر 
 Connect( توســعه  اتصال و  زمان دیگری 
و  تحقیــق  جــای   )and Development
 )Research and Development( توسعه
را گرفتــه و در جهان امــروز این مهم جز در 
بســتر تعاملات بین المللی محقق نخواهد شد. 
تا همین سه ســال پیش، قبل از جهان گیری 
کوید-1۹ غیر قابل باور بود که بشــر بتواند 
در کمتر از یک ســال موفق به کشــف یک 
واکســن جدید بشــود. یا در مثال دیگر، دو 
دهه پیش هیچ شــخص صاحــب نظری در 
حیطه داروســازی نمی توانســت تصور کند 
عمده ای  سهم  هندی  داروسازی  که شرکتهای 
پردرآمدترین  ژنریــک  داروهــای  بازار  از 
کشــورهای جهان را تصاحب کــرده اند. با 
نگاهی به اتفاقات صنعت داروسازی جهان طی 
دو دهه اخیر می توان یافت که توسعه کسب و 
افق  با  کار شرکتهای داروسازی ژنریک ساز 
بازارهــای بین المللی به آنها این امکان را داد 
تا از مقیاس بســیار وســیع تر مشتریان بهره 
ببرند و بتوانند ســطح دغدغه های خود را نیز 
متفاوت و متعالی تر کنند. با رشد مداوم بازار 

بین المللی شدن  جهانی مراقبت های ســلامت، 
این فرصت را برای شــرکت های داروسازی 
فراهم کرد تا مکررا در صدد ارتقا و توســعه 
خود برنامه ریزی و اقدام نموده تا ســهمی از 
این بازار در حال گســترش تصاحب و رشد 
کنند.  زمینه ســازی  را  پایــدار  طولانی مدت 
علاوه بر این، بین المللی شــدن به شرکت های 
داروســازی کمک کرد تا کسب وکار خود را 
متنوع کرده و وابســتگی به یک بازار واحد 
را کاهش دهند تا ریســک مــداوم مرتبط با 
نوســانات بازار، محدودیتهای رگولاتوری یا 
عدم قطعیت های اقتصادی را در هر کشــور 
کاهش دهنــد. با ورود بــه بازارهای جدید، 
عملا  توانســتند  داروســازی  شــرکت های 
مرزهای جغرافیایی را از بین ببرند و مفهومی 
به نام صادرات را منحل کنند. در این مســیر 
طی یک روند بلند مدت فعالیت شــرکتها در 
کسب و کارشــان با یک رویکرد سازنده به 
چالش کشــیده، ســبد محصولات و خدمات 
مستمرا بهینه شــد تا در نهایت جریان درآمد 
پایدار محقق و تضمین گردید. علاوه بر این، 
بین المللی شــدن در تمام جهان شــرکت های 
دارویی را مکلف کرد تــا بزرگتر فکر کنند، 
برای افقهای وســیع تر برنامــه ریزی کنند، 
به فناوری های جدید توجه ویژه تری داشــته 
توسعه  تا در طراحی همکاری های  باشند 
ارائه  برای  ارزشــی  بتوانند  محور 
این  باشند.  داشــته  دست  در 
ساختارمند  صورت  به  امر 
نوآوری را تقویت کرد 
یک  های  توانایی  و 
برای  را  شــرکت 
ی  ر ا ســتگذ سیا
مــدت  بلنــد 
و  تحقیــق 
ارتقا  توســعه 
منجر  تــا  داد 
توســعه  بــه 
رقابتــی  و 
ســبد  شــدن 
و  محصــولات 

رویکرد  بــا  فناوری ها  در  مداوم  پیشــرفت 
توسعه پایدار بشــود. همچنین بین المللی شدن 
به شــرکت های ژنریک ساز این امکان را داد 
تا از مزایای اقتصادی مانند دسترســی راحت 
تــر به مواد اولیه، دانش فنی یا نیروی کار در 
و  تولید  شبکه های  بهینه سازی  سایر کشورها، 
توزیــع و بهره مندی از صرفه جویی در مقیاس 
اســتفاده کنند. این کارآیی اقتصادی، رقابت 
پذیری شــرکتها را افزایش داد و آنها را قادر 
ساخت تا داروهای مقرون به صرفه ارائه دهند 
و ســهم بازار قابل توجهی را در یک صنعت 

بسیار رقابتی به دست آورند.
از ســوی دیگر بین المللی شــدن شرکت های 
داروســازی ژنریک ســاز را قادر ساخت تا 
نســبت به همتایان داخلی خود مزیت رقابتی 
بازارهای  با گســترش به سمت  کسب کنند. 
جدید، آنها توانســتند روز به روز ارزش بازار 
خود را ارتقا داده، وفاداری مشتری شکل داده و 
شهرتی برای برند و کیفیت محصول خود ایجاد 
کنند. این مزیت رقابتی توانست به آنها کمک 
کند تا مشارکت های ســودمند آینده خود را 
تضمین، سرمایه گذاری های متنوع را از اقصا 
نقاط جهان جــذب و در یک برنامه بلند مدت 

برای خود در بازار جهانی جایگاه ایجاد کنند.
اما بــا نگاهی بــه وضعیت حاضــر صنعت 
داروســازی ایران پرواضح است که موضوع 
بین المللی شــدن طی ســالهای اخیر، به دلایل 
مختلف کــه الزاما در حیطه اختیار این صنعت 
نبــوده، حداقل به عنوان یــک اولویت، مورد 
تمرکــز قرار نگرفته اســت. در بســیاری از 
داروســازی  راهبردی شــرکتهای  برنامه های 
ایران، هیچ جایگاهی برای توســعه در بیرون 
مرزها دیده نشــده اســت یا اگــر پیش بینی 

ت
صنع

ده 
آین

صنعت داروسازی ایران 
به مقصد بین المللی شدن؛ جاده کم تردد

امیرحسین حاجی میری
متخصص اقتصاد و مدیریت دارو
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صورت گرفته، صرفا محدود به یک سری اهداف کلی، 
موردی و شــعارگونه، محدود به صادرات به برخی 
کشورهای مشــخص با رویکرد رفع تکلیف و 
جلب نظر ســهامدار در کوتــاه مدت بوده 
کــه در برخی موارد حتی ســودآوری 
اقتصادی نیز با خود به همراه نداشته 
است. رویکرد جامعی که نشان از 
منسجم در آن وجود  برنامه  یک 
داشــته، از صادرات شروع شده 
و در سطوح وسیع تر در آینده 
تداوم پیدا کرده باشــد جز در 
از خود در  موارد محدود ردی 
باقی  ایران  داروسازی  صنعت 
بین المللی شدن  است.  نگذاشته 
در عمــده مــوارد در ایران اگر 
باشد، هنوز  هم مصداقی داشــته 
محدود به فعالیت در صادرات است 
در حالیکه سالیان درازیست اصطلاح 
صــادرات در ادبیات تجارت بین الملل 
در جهان استفاده نمی شود. کسب درآمد از 
طریق فروش در کشــورهای مختلف بخشی از 
درآمد شرکتهای داروسازی جهان به حساب می آید و 
صرفا یکی از مصادیقیست که با یک رویکرد هدفمند در 

توسعه کسب و کار بین الملل محقق می شود.
آنچه گفته شــد مبرهن اســت لیکن چندین مانع اصلی 
وجود دارد که شرکت های دارویی ایران در روند جهانی 
شــدن و بین المللی شدن با آن مواجه هستند. در ادامه به 

اهم این موارد اشاره خواهد شد.
صنعت داروســازی ایران علیرغم تمــام نقاط قوت و 
فرصتهای ذاتی که از آن بهره مند اســت، طی دهه های 
اخیر همواره با تحریم هــای بین المللی مختلفی مواجه 
بوده اســت که توانایــی آن را برای انجــام تعاملات 
تجاری و مالی جهانی بســیار محدود کرده اســت. چه 
بســیار تفاهم هایی که با رویکرد برُد-برُد از بیرون به 
داخــل و از داخل به بیرون ایــران صورت گرفت اما 
این تحریم ها مانع از تحقق اهداف یا تداوم بســیاری 
از این تعاملات توســعه محور و شراکتهای تجاری شد 
که در نهایت امکان دسترســی به منافعی نظیر دستیابی 
به فناوری های پیشــرفته به کشور یا ورود به بازارهای 

بین المللی را محدود کرد.
از سوی دیگر، شرکت های داروسازی ایرانی اغلب هنگام 
تــلاش برای ورود به بازارهای بین المللی با موانع متعدد 
نظارتی مواجه می شــوند. کشورهای مختلف مقررات و 
الزامات خاص خود را برای ثبت دارو، اســتانداردهای 
کیفیــت و الزامات حفاظت از مالکیــت معنوی دارند. 
رعایت این چارچوب های نظارتی متنوع می تواند برای 
شرکت های ایرانی پیچیده و زمان بر باشد. موضوع قابل 
توجه این است که محدودیت از سمت نهادهای نظارتی 

در برخی موارد منشا خارجی نداشته و رویکرد نهادهای 
داخلی اگر نخواهیم بگوییم مانع توسعه بین المللی بوده، 
لیکن هیچ رویکرد تشویقی یا حتی حمایتی برای صنایع 

دارویی ایجاد نکرده است.
موضــوع مهم دیگری کــه باید مورد توجــه قرار گیرد 
این اســت که بازارهای بین المللی خواســتار رعایت و 
بهبود مستمر اســتانداردهای دقیق کیفیت و ایمنی برای 
محصولات دارویی هســتند و در خصوص این موضوع 
هیچ عذری را پذیرا نخواهند بود. شرکت های داروسازی 
ایران در بســیاری از موارد این موضــوع را به عنوان 
اولویت راهبردی مــورد تمرکز قرار نمی دهند و رعایت 
برخی از الزامات مربوط به کیفیت و ایمنی را صرفا یک 
رویکرد حداقلی برای جلب رضایت نهاد ناظر داخلی تلقی 
کرده اند که در مواردی حتی در کشــمکش تلاش برای 
جلوگیری از بروز کمبود دارو در کشــور نیز از اولویت 
خارج و به زمانی در آینده موکول شده است. اطمینان از 
انطباق با استانداردهای بین المللی و به روز رسانی مستمر 
آن، برای جلب اعتماد و پذیرش بازارهای خارجی بسیار 
حیاتی است. در سالهای اخیر غفلت در این موضوع منجر 
به از دست رفتن سهم بزرگی از بازار کشورهای همسایه 
شــده که روزی با رعایت حداقل اســتانداردها داروی 
ایرانی را برای نیاز دارویی کشورشان تامین می کردند، 
اما امروز با ارتقا دانش نهادهای ناظرشــان از یکســو و 
کاهش مزیت رقابتی داروهای ایرانی از منظر اقتصادی 
و کیفی در ســوی دیگر، به راحتی این ســهم در اختیار 
سایر کشورها قرار گرفته است. قابل ادعاست که علیرغم 
چندین تلاش از طرف شرکتهای داروسازی ایرانی، لیکن 
ســایر مدل های کسب و کار تعاملی برای تثبیت جایگاه 
صنعت داروســازی ایران در این کشورهای همسایه نیز 
در دهه های اخیر الزاما منتج به دســتاورد ملموس نشده 

است.
در خصوص رقابت پذیری و دسترسی به بازار پر واضح 
است که بازارهای جهانی دارویی به شدت رقابتی هستند 
و شرکت های چند ملیتی مســتقر بر این صنعت تسلط 
غالب دارنــد. در بازارهای رقابت بین المللی جایی برای 
گله مندی از نهاد ناظــر برای عدم حمایت از تولید کننده 
ایرانی نیست. شرکت های داروسازی ایرانی ممکن است 
در رقابت با این بازیگران تثبیت شــده به دلیل عواملی 
مانند محدودیت قابلیت های بازاریابی، دسترسی محدود 
به شبکه های توزیع و ضعف در اتخاذ راهبردهای مذاکره 

بین الملل با مشکل جدی مواجه شوند.
حمایت از مالکیت فکری جنبه حیاتی دیگری اســت که 
در تجارت بین المللی دارو مورد توجه است. شرکت های 
ایرانی ممکن اســت در التزام به حقوق مالکیت معنوی 
و پتنت های موجود در ســطح بین المللی با چالش هایی 
جدی مواجه شــوند. موضوع عدم پایبندی به این قوانین 
بین المللی تا کنون برای کشــور یک فرصت به حساب 
می آمده، لیکــن ورود به عرصه شــراکتهای تجاری در 

با ورود به بازارهای 
جدید، شرکت های 

داروسازی توانستند 
عملا مرزهای 

جغرافیایی را از بین 
ببرند و مفهومی به 

نام صادرات را منحل 
کنند. در این مسیر 
طی یک روند بلند 

مدت فعالیت شرکتها 
در کسب و کارشان با 

یک رویکرد سازنده 
به چالش کشیده، 
سبد محصولات و 

خدمات مستمرا 
بهینه شد تا در نهایت 

جریان درآمد پایدار 
محقق و تضمین 

گردید
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ســطوح وســیع تر، توجه عمیق و التزام به قوانین مالکیت 
معنوی را می طلبد.

موانع اجتماعی و فرهنگــی همچنین نقش محدودکننده ای 
ایفا کرده اند. تفاوت در فرهنگ، زبان و شیوه های معاشرت 
تجاری می تواند چالش هایی را برای شرکت های داروسازی 
ایرانی در هنگام تلاش برای توســعه در عرصه های جهانی 
ایجاد کند. برای مثال بارها مشــاهده شده که در بالاترین 
ســطوح مســئولیتی نیز محدودیت در برقراری ارتباط با 
اســتفاده از زبان رایج بین الملل وجود دارد. از سوی دیگر، 
تقویم نامنطبق نیز زمینه ای برای کاهش کارایی تعاملات 
تجاری با سایر کشورهای جهان رقم می زند، به طوریکه در 
تعاملات تجاری شــرکتهای ایرانی با سایر کشورها، عملا 
فقط ســه روز در هفته روزهای کاری مشترک وجود دارد، 
با این شــرط که اگر در آن سه روز تعطیلات رسمی کشور 

تداخل افزایشی ایجاد نکند.
در خصــوص قابلیــت های تحقیــق و توســعه، علیرغم 
ایران طی سالهای  دستاوردهای شگرف صنعت داروسازی 
اخیر، بر کســی پوشیده نیست که این رشــد و توسعه به 
صورت متــوازن و ارگانیک در تمــام حیطه های صنعت 
داروســازی کشور رقم نخورده اســت. در برخی زمینه ها، 
دستاوردهای حاصل شــده احتمالا در بالاترین سطح ممکن 
بــا قابلیت رقابت جهانــی بوده لیکن در برخــی دیگر از 
بخشها سالیان دراز فاصله با سطح حداقل استاندارد جهانی 
ایجاد شــده و برای رفع آن توجه ویژه در ســطوح خرد و 
کلان نیاز اســت. موضــوع دیگری که قابل توجه اســت 
اینکه شرکت های ایرانی ممکن اســت به دلایل مختلف با 
محدودیت هایی در سرمایه گذاری توسعه محور، دسترسی 
محدود به فن آوری های پیشــرفته که هنوز بومی ســازی 
نشــده اند و همچنین کمبود روزافزون محققان ماهر مواجه 
باشند که مانع نوآوری و توسعه همکاری های جدید شده و 
رقابت در بازار جهانی دارویی را دشوارتر می سازد. البته به 
تجربه دســتاوردهای حاصل شده در سالهای اخیر، این نکته 
جای امیدواری باقی می گذارد که در هر زمینه ای اگر توجه 

ویژه صورت پذیرد، بدون شک تمام این موضوعات قابلیت 
مرتفع شدن حتی در کوتاه مدت دارند.

صنعت داروســازی ایران از یک بعد دیگر با نگرانی های 
فزاینده ای در خصوص ثبات منابع انســانی مواجه اســت 
که عمدتاً ناشــی از تمایل متخصصــان و خبرگان به ایجاد 
کســب و کارهای مســتقل خود، مهاجرت کارشناسان به 
کشورهای خارجی و همچنین رواج دوره های بسیار کوتاه 
مدت مدیریتی است. این عوامل چالش های مهمی را برای 
ثبات کلــی نیروی کار در صنعت ایجاد می کند و اقدامات 
راهبردی برای هر گونه برنامه ریزی بلند مدت را که لازمه 
مطلق هر گونه حرکت در مسیر بین  المللی شدن است دچار 

خلل جدی می کند.
در نهایت، می تــوان نتیجه گرفت بین المللی شــدن یک 
ضرورت اجتناب ناپذیر برای حفظ و تحقق توسعه پایدار 
صنعت داروسازی کشور است. برای این مهم نیاز به یک 
برنامه بلند مدت و توجه بالادســتی وجود دارد که با یک 
رویکــرد واقع بینانه به دور از هر گونــه هیجان با درنظر 
گرفتن تمام امکانات و قبول نقاط ضعف ضمن توســعه 
یک مدل یکپارچه ملی تحقق بین المللی شــدن صنعت را 
رقم بزند. مدلی که می بایســت رشد و توسعه متوازن در 
تمام ارکان زنجیره تامین داروســازی کشــور را در نظر 
داشــته و در آن نقش تمام نهادهــای ذیربط و ذینفعان به 
طور مشخص تعیین شده باشــد. شکی نیست این مهم در 
یک سطح بالاتر نیازمند اراده، توجه و برنامه ریزی اصولی 
برای فراهم آمدن امکانات سیاســی، اقتصادی، اجتماعی 
و قانونــی خواهد بود که الزاما در حیطــه اختیار صنعت 
داروســازی یا نهاد نظارتی متولی امور دارو و ســلامت 
کشــور نیســت. با این حال علیرغم تمــام محدودیتها، 
با اســتناد به تجربیات موفق متعــدد در دهه های اخیر، 
فرصتهای بی شــمار توسعه کســب و کار بین المللی برای 
صنعت داروســازی ایــران وجود دارد که ضروریســت 
شرکتهای داروســازی نیز خود را متعهد و ملکف به بهره 

برداری از آن بدانند.

بین المللی شدن 
یک ضرورت اجتناب 

ناپذیر برای حفظ و 
تحقق توسعه پایدار 

صنعت داروسازی 
کشور است. برای 

این مهم نیاز به یک 
برنامه بلند مدت 

و توجه بالادستی 
وجود دارد که با یک 

رویکرد واقع بینانه 
به دور از هر گونه 

هیجان با درنظر 
گرفتن تمام امکانات 

و قبول نقاط ضعف 
ضمن توسعه یک 

مدل یکپارچه ملی 
تحقق بین المللی 

شدن صنعت را رقم 
بزند

ت
صنع

ده 
آین
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گاه
یش

نما

1. در گفت وگوهایی که با فن سالاران بزرگ 
صنعت همچون دکتر محمود نجفی عرب، دکتر 
مرتضی نیلفروشان، دکتر مرتضی آذرنوش و... 
داشتیم، ایشــان تصویر و شرحی از وضعیت 
داروسازی ایران سال های دهه 1۳50 می دادند 

که باورکردنی نبود!
البته حضور شــرکت های چند ملیتی، شــیوه 
نســبتا مقبول »داروهای تحت لیسانس« و... 

موضوعاتی ارزشمند و قابل مراجعه است.
حتی ساخت کارخانه های دارویی و نمایندگی 
ابرشرکت های داروســازی جهان نظیر فایزر، 
بایر، توا و... در ایران، که ســرانجام مقدمه ای 
شد برای تشــخص آتی این حوزه، همه و همه 

بسیار ارزشمند است.
اما آنچــه امروز تبدیل به »صنعت« شــده، و 
»زنجیره« خود را شــکل داده، شــرکت داری 
ایرانی، هلدینگ داری دارویی، اجرای طرح های 
نظیر طرح ژنریک،  داروسازی موفق  مختلف 
و... و همه هم به دســت ایرانــی، این ها چیزی 
نبوده که از قبل باشــد و یا با آن فقر دانشــی 
و رویکرد منفعلانه، چنین چشم اندازی را بتوان 
پیش بینی کرد؛ چه رسد به داشتن نمایشگاه هایی 
نظیر ایران فارما که حالا رسما می تواند تماشایی 
از یک کل منسجم، یک صنعت آبرومند و پر 

افتخار را به نمایش بگذارد. می رسیم... 

2. تجربــه گفت وگو با بعضی از ســرآمدان 
گرانسنگ  تجربه ای  کشــور،  داروی  صنعت 
است. آن ها حرف هایی بســیار شنیدنی دارند 
و موضوعاتی عجیــب نقل می کنند و وقایعی 

شگفت را در سینه های خود جای داده اند.
ما در بررسی مســیر صنعت داروی کشور به 
موضوعات و حلقه هایی مفقوده بر خورده ایم و 

می توانیم نور فالو بر آن بیندازیم و...
برای همین اســت که در پی چرایی و چیستی 
نمایشــگاه های دارویی کشور، و جایگاه فعلی 
این صنعت، حتی می توانیم تاریخ را به قبل و 
بعد تقســیم کنیم؛ و به این نتیجه رسیده ایم که 
یک اراده قوی در خواســتن و شدن، در هر دو 
بخش تاریخ می تواند وجهی مشــترک در این 

قبل و بعدها قلمداد شود.
قبلش را از زبــان آن فن ســالاران کهنه کار 
می تواند شنید، و باور کنید در این صورت و با 
شگفتی به مسیر طی شده ارادت خواهید یافت.

بعدش را چه!؟ این جا را هم باور کنید که حتی 
به پرســابقه ترین  نمایشگاه های دارویی کشور 
مراجعه کرده ایم و نتوانسته ایم موضوعِ مراجعه 
را باز کنیم یا چیــزی بیابیم که اقناع مان کند 

تا ایران فارما... ! خب چــرا!؟ راه دور نرویم، 
می رسیم...

۳. در ایران ما، مستندســازی )در همه چیز( 
چیزی در حد صفر اســت! بیشتر مطالب نقل 
سینه به سینه است و اساسا در نگهداری اسناد 
کم اســتعدادیم و علاقه ای به خرج نمی دهیم و 
اگر فردی و نهادی خــودش را موظف نداند، 

به سادگی از همه چیز عبور می کنیم!
می بینید که در بازیابی موضوعات به ســختی 
می توان اقناعی به وجود آورد و داکیومنت ها را 

حفظ کرد و...
شــما به تمامی این نمایشگاه هایی که در طول 
این سال ها برگزار شــده نگاه کنید به ویژه در 
این گســتره ، نگاه انطباقی کنید، خواهید دید 
که هنــوز به رغم تمام اراده ها، خواســت ها و 
رویکردها، اساســا اتفاقی آنچنان منظوم چون 

ایران فارما نیفتاده است.
ایران فارما از نمایشــگاه های دارویی در جهان 
هم متمایز می شــود، از CPHIها و...؛ چرا که 
یک رویداد به مفهوم خاص در این سال ها بوده؛ 

با نقاط ضف و قوت، که مشابه هم ندارد.
)این »تفاوت« را به عنوان یک امتیاز و تفاخر 

ترجمه نکنید، این درباره چیستی آن است.(
بخشی از این رویداد و این شکل گیری ها دقیقا 
برمی گردد به همان رشته کردن )آراستن( که 
به عنوان مطالبه بیان شد، این که هر بار که نباید 

چرخ را از نو اختراع کرد.
برمی گردیم...

4. در پی بیان چیســتی نمایشگاه های دارویی 
کشور، از انتظام و رشته کردن و منظوم شدن 

می گفتیم.
راه دور نرویم مثال اش در خود صنعت هست.

همان طور که امروز هلدینگی مانند و مشــابه 
تی پی کو نداریم که خــودش یک مجموعه ی 
مستقل تحقیق و توسعه )تحقیقاتی/ مهندسی 
توفیق دارو( داشته باشد، ماده موثره تولید کند، 
چندین شــرکت مواد اولیه ساز )7 شرکت( را 

  پنج یادداشت

ایران فارما؛
ظرفیت  آفرینی در راسته و راستای داروسازی
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 اول. گروه هایــی که در فارمکس شــرکت 
کرده اند:

عــلاوه بر فعالان حــوزه دارویی کشــور که 
در تمام زنجیــره حضور دارند، موسســات 
تامیــن مالی ماننــد بانک ها و شــرکت های 
شــرکت های  مســافرتی،  آژانس های  بیمه، 
 ،API حــوزه  ماشــین آلات  تامین کننــده 
دارو،  در حوزه  تبلیغات کننده های تخصصی 
خدمات دهنــدگان فنی و مهندســی، یا مواد 
دارویی، و محصولات بسته بندی، شرکت های 
تجهیــزات داروســازی و حتی مــواد اولیه 
آرایشی و بهداشــتی، تولیدکنندگان داروی 
بایوتکنولوژی   ،finished product نهایــی 
دارویــی، مکمل هــای غذایــی و رژیمــی، 
داروهای گیاهــی و محصولات آرایشــی و 
بهداشتی با کاربردهای دارویی و مکمل و... 
در این رویداد بین المللی غرفه داشــته، و یا 
حضور دارند و برای بازدید و جســت و جوی 
فرصت های بســیار ویژه این رویداد، از این 

نمایشگاه تخصصی ثبت نام کرده اند.

 دوم. دوره های آموزشی فارمکس: 
کارگاه    40 از  بیــش  نمایشــگاه  روز   4 در 
متنوع برگزار می شــود؛ 20 دوره آموزشــی با 
 ،ShowCase 35 ســرفصل، بیــش از دوازده
و در مجمــوع بیــش از 120 عنوان آموزشــی 
و کاربــردی، کــه رکــوردی در فارمکس و 

رویدادهای مشابه است.

 سوم. جوایز فارمکس:
 رقابت برای کســب جوایــز فارمکس 2023 
 API Awards، Packaging در چهار حــوزه
Awards، PharmaTech Awards و حــوزه 

ویژه Pharmex Awards است.

 چهارم. فارمکس و حوزه آرایشی و بهداشتی 
 برگــزاری 2 دوره مســتر کلاس از مواد اولیه 
آرایشی و بهداشتی تا محصولات فینیش؛ یکی 

از جذابیت های این دوره فارمکس است.

:B2B پنجم. نشست های 
بــا توجه به صنعتی بودن ایــن رویداد، فضایی 
برای جلسه حتی بازدیدکننده ها فراهم است که 

حداکثر استفاده را ببرند.

 ششم. شوکیس های انتقال دانش و تجربیات:
بــرای شــرکت ها از قبل هماهنــگ صورت 
پذیرفته تا تجربیات شــان را بیــان کنند و یا 

محصولی را رونمایی.
 

 هفتم. بازدید سفرا و هیئت های تجاری:
20 ســفیر جامعه هــدف صــادرات صنعتی 
داروســازی ایران + هیئت تجــاری همراه از 
نمایشــگاه بازدید می کنند و در نشســت های 

B2B شرکت دارند.
نمایشگاه از 31 امرداد تا 3 شهریور 1402 در 

مجتمع تجاری ایران مال برگزار می شود.

گاه
یش

نما

  نکته کلیدی

پنجمین نمایشگاه فارمکس ۲۰۲۳؛
مسیر سبز در زمینه بنفش 

در شــاخه های متعدد دارویی به خط کند، 
10 شرکت محصول نهایی ساز را با پوشش 
حداقــل ۳0 درصدی کل از ســهم بازار 
دارویی کشور راه بیندازد، قوی ترین سیستم 
پخش )با 4 توزیع کننــده( را در دل خود 
تعریف کند، به داروخانه داری و تجهیزات 
بیاندیشــد،  دارویی  واردات  و  پزشــکی 
آمالگام )دندان پزشــکی( و داروی دامی و 
مکمل ســازی و بایوتک و غیره و ذالک را 
در دل خود جــای دهد و...، ایران فارما هم 
توانسته با فراهم آوری ظرفیت های لازم به 
این صنعت چند رشــته ای پراکنده و حتی 

بدون اسناد، تماشایی در خور بدهد.
توفیــق ایران فارما در آن بوده که راســته 
صنعت را شکل بخشیده و با حضور در آن، 
همگان دست شان می آید که صنعت داروی 
کشور کجاســت، چه می کند و چه احوالی 

دارد.

5. ضعف و قوت ها همیشــه به جای خود 
باقی است؛ ما فعلا درباره فرم بخشی و کلیت 

ایران فارما، حرف می زنیم نه چیزی دیگر.
بله! ما یک صنعــت نحیف در دوران قبل 
داشتیم، یک صنعت ریشه گرفته و مایل به 
خودکفایی در دهه 1۳60 که از ســر فشار 
جنگ و مشکلات برخاســته از آن، و قهر 
سیستماتیک با نظام سرمایه سالار، خودش 

را بازمی یافت.
از دامنه آن مشــکلات بود که این صنعت 
دارویی چون ققنوسی از خاکستر بر خاست 
و بالنده و جوان شــد و دست بر زانوان، بپا 

ایستاد و... و رشد کرد و شد.
حالا از آن ســال ها، خیلی گذشته و داستان 
دگر شده، پس از چند سال آزمون و خطا، 
در کمتر از یک دهه ما با یک نمایشــگاه 
برای ترســیم آن  )ایران فارما( طرفیم که 

ابهت و سابقه، لازمش داشتیم.
قطعــا نمایشــگاه های خیلــی خوبی هم 
داشــته ایم، داریــم و تجربه های ذی قیمت 
بسیار، آن هم از آدم های کم ادعا، مثل خود 
جامعه داروسازی کشور؛ و خب دقیقا یکی 
از ویژگی های ایران فارما، همین تماشا دادن 
اســت، از صنعت، زنجیره، و عرصه ای  که 

خیلی هم مدعی نیست.
می توان عکسی پُر ارج و فاخر از داروسازی 

کشور را در آینه ایران فارما دید.
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در دومین شماره فن سالاران می خوانیم:

دو گفت وگوی ویژه

اول. گفت وگوی فن سالاران با استاد دکتر محمود نجفی عرب، ریاست اتاق بازرگانی تهران

 شما این موازی کاری ها و جمع ضدین را انگار معضلی بزرگ برمی شمارید!؟
اصلا شــک نکنید. در حوزه کیفی هم ســازمان غذا و دارو ما در بسیاری از 
زمینه ها با ســازمان ملی استاندارد موازی کاری دارند! در حوزه غذا، در حوزه 
آرایشی/ بهداشتی، در حوزه تجهیزات پزشــکی موازی کار هستند! یعنی دو 
ســازمان در حوزه حاکمیتِ حکمرانی ما مسئول نظارت بر کیفیت کالاهایی 
شده اند و سازمان غذاوداروی ما فقط منحصراً دارو را طبق قانون و مسئولیتش 

بر عهده دارد.
آن افرادی که این قوانین را نوشــته اند، انگار که اصلا نگاهی به شرح وظایف 
در وزارت بهداشــت نکــرده بودند. این ها تعارضاتی اســت که ما در کشــور داریم و در حوزه 

کسب وکار تماما حکم ترمز را دارد و باید اصلاح شود.

دوم. گفت وگوی فن سالاران با استاد فرشاد ملک وندفر، مدیرعامل سابق هلدینگ داروپخش

 آیا صنعت داروی ایران را موفق ارزیابی می کنید؟ به نظرتان صنعت داروی کشــور در ســال های 
اخیر رشد کرد یا متورم شد...!؟

من هیچ گاه احساســی بد به صنعت داروی کشور نداشته ام، اما در سال هایی 
وزارت بهداشت خیلی طبیعی سهمیه ای را تعیین کرده بود و ما براساس آن، 
مواد اولیه را وارد کرده و تولید می کردیم. راســتش! یک جور کلیشــه کاری 

بود انگار.
صنعت هم چون در حال رشــد بود، خیــال همه نهادها و افراد درگیر و داخل 
صنعت هــم راحت بود. اما نیمــه دهه 1390 صنعت داروی کشــور آنچنان 

چرخید که من می گویم به بدترین حالت خود در آن مقطع  افتاد و...!



بهــرام عین اللهی، وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت:

به همــه کارخانه ها تاکید کردیم که هرچقدر 
تولیــدات را افزایــش دهند ما هــم اجازه 

صادرات به آن ها خواهیم داد.
 طرح دارویار، طرحی بســیار مهم اســت و 
قیمــت دارو با ارز نیمایــی را مطرح کرد و 
مقرر شــد یارانه دارو به مردم داده شود و در 

همین مدت قرارگاه دارویی نیز تشکیل شد.
بــا اجرای ایــن طرح، پیشــرفت نســخه 

الکترونیک به ۹8 درصد رسید.
یکی از مشــکلات ما این است که به میزان 
دانشی که در کشور داریم، تولیداتی در این 
زمینه نداریم و روند تولید، مناســب با توان 
بالقوه ما نیست. ما تنظیم گر هستیم و خودمان 

کارخانه تولیدی نداریم. 

60 درصد تولیدات در بخش دولتی و 40 درصد 
هم در مراکز خصولتی ]شــرکت های عمومی[ 
انجام می شــود. کار مهم این است که بتوانیم 
تسهیلاتی ایجاد کنیم تا دانشمندان ما در حوزه 
تولید دارو با سهولتی بیشتر کار و فعالیت کنند.

دومین راه تجارت بعد از نفت، »دارو« است. 
حالیا که در برخی اســتان ها حتی یک مرکز 

تولید دارو نداریم!
به تازگی در نشســتی، به همه استان ها گفتیم 
کــه اگر بــرای راه اندازی خــط تولید دارو 
آمادگی دارند، ما به آن ها کمک خواهیم کرد.

به همه کارخانه ها تاکید کرده ایم که هرچقدر 
تولیــدات را افزایــش دهند، ما هــم اجازه 

صادرات به آن ها خواهیم داد.
یکی از سیاســت های دیگر مــا ایجاد ذخایر 
استراتژیک است که برای جلوگیری از بروز 

کمبود مقطعی دارو ضروری است.
اقــدام دیگر ما درحوزه داروهای پیشــرفته 
اســت که گران هســتند و در این رابطه هم 

شرکت های دانش بنیان ورود کرده اند.
از دو کشور چین و هند ممنون هستیم که به 

ما در رفع تحریم ها کمک کردند.
علم پزشــکی فقــط در اختیار چند کشــور 
محدود نیســت و ما می توانیم با مشارکت، 

سطح علمی خودمان را ارتقا دهیم.
هماهنگی های خوبی در 2 ماه اخیر انجام شــده 
است. یک ونیم میلیارد دلار ارز ترجیحی 4200 
تومانی را به تصویب رساندیم و این کمک می کند 

تا مشکلات حوزه دارو سریع تر مرتفع شود. 
به تازگی هم سازمان برنامه 12 هزار میلیارد 
تومان بــه دارو اختصــاص داد و حدود ۳0 
هزار میلیارد تومان هــم بانک مرکزی برای 

تسهیلات مصوب کرد.
برای اینکه با کمبود مواجه نشــویم مهم ترین 
کار ایجاد ذخایر استراتژیک است که کمبود 
مقطعی جبران شــود. این نــوع از کمبودها 
همــواره امــکان رخ دادن دارنــد، ولی ما 

استرانژی تامین منابع داریم.
در مجلس بحث ۹ درصد ارزش افزوده برای 
مواد اولیه وارداتی به صفر رســید و در جلسه 
ســران هم 4 درصد عوارض گمرکی به یک 

درصد تقلیل یافت.

وزیر بهداشت:

دومین راه تجارت بعد از نفت، دارو است
دارو صادر کنید
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سازمان غذاوداروی آمریکا اعلام کرد:
فــروش بــدون نســخۀ )OTC( دومیــن 
اســپری بینی نالوکســان ســاخت شرکت 

 Harm( هــارم ریداکشــن تراپیوتیکــس
بــرای  را   )Reduction Therapeutics
بی اثرکردن مصرف بیش از حد مواد افیونی 

تأیید کرده ایم.
تأییــد داروی ری ویــو )RiVive( گزینۀ 
بدون نســخۀ دیگــری را در آمریکا برای 
بیمارانی فراهم می کند که مرگ و میر ناشی 
از مصرف بیش از حــد مواد مخدر در این 

کشور در ســال 2021 از یکصد هزار نفر 
فراتر رفت.

ری ویو یک اســپری بینی نالوکسان است 
که به ســرعت اثرات مواد افیونی را بی اثر 
یا مســدود کرده و تنفس طبیعی را دوباره 
برقرار می کند، به ویژه زمانی که ظرف مدت 
چند دقیقه پــس از بروز نخســتین علائم 

اووِردوز مصرف شود.

گلاکسو اسمیت کلاین )GSK( اعلام کرد:
بخش متمرکز بر درمان اچ آی وی این شرکت 
 ViiV( یعنی شرکت داروسازی ویوْ هلث کر

Healthcare( بــرای داروی تزریقــی و 
 )Cabotegravir( کابوتگراویر  قرص های 
مجوز بازاریابی از آژانــس داروهای اروپا 

دریافت کرده است.
داروی کابوتگراویــر در ترکیب با اقدامات 
جنســی ایمن تر بــرای پیشــگیری قبل از 
-HIV مواجهه به منظور کاهش خطر عفونت

1 اکتســابی از طریق جنسی در بزرگسالان 

و نوجوانــان پرخطر با وزن دســت کم ۳5 
کیلوگرم توصیه می شود.

با وجود پیشــرفت قابل توجهی که در ارائه 
خدمات درمانی و پیشــگیری از اچ آ وی در 
اروپا حاصل شده،  و منجر به کاهش مداوم 
در بروز موارد جدید اچ آی وی شده است، هر 
سال حدود یکصد هزار مورد جدید تشخیص 

داده می شود.

به صورت OTC تایید شد

داروی RiVive برای بی اثر کردن مصرف بیش از حد مواد افیونی 

مجوز بازاریابی از آژانس داروهای اروپا برای داروی پیشگیری 
Cabotegravir از اچ آی وی
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اسیدهای چرب امگا-۳ خانواده ای از اسیدهای 
چرب غیر اشــباع هســتند که آلفا لینولنیک 
 )EPA( اسید  ایکوزاپنتانوئیک   ،)ALA( اسید 
و دوکوزاهگزانوئیک اســید )DHA(، سه نوع 
از اسیدهای چرب امگا-۳ ضروری برای بدن 

انسان به حساب می آیند.
روغن ماهی به عنوان یک منبع غنی از اسیدهای 

چربی EPA  و DHA در نظر گرفته می شود.

 ما اصلا چه نیازی به مکمل امگا-3 داریم؟
در گذشته یک رژیم غذایی کامل، حاوی مقادیر 
کافی امگا-۳ بود، اما از آن  جایی که این اسیدهای 
چرب به راحتی اکسید می شوند و همچنین گرایش 
روزافزون مردم به غذاهای فرآوری شده، منجر به 
کاهش دریافت امگا-۳ شده است. به طور کلی نیز 
دریافت منابع غنی امگا-۳ مثل ماهی های روغنی 

در برخی جوامع مثل ایران پایین است.

 نقش امگا-3 در سلامت بدن چیست؟
 بهبود ریســک فاکتورهای بیماری های قلب و 

عروق
  بهبود سلامت مغز و سیستم عصبی

 کاهش خطر افسردگی و کاهش اضطراب
 نقش آفرین در سلامت چشم و سیستم بینایی

 نقش دهنده به کاهش التهاب
 کاهش خطر و کمــک به بهبود بیماری های 

خودایمنی
 نقش داشتن در سلامت سیستم عصبی و بهره 

هوشی جنین
 بهبود عملکرد ورزشی ورزشکاران

 کمک به کاهش وزن در رژیم های کاهش وزن

  فرمولاسیون انتریک کوتد
پوشــش روده ای، فرآورده را در برابر اســید 
معده محافظت می کند و بدین ترتیب امگا-۳ 
»هلثی وی« بوی بد ماهی را که بعد از خوردن 
مکمل های امگا-۳ معمولی به مشــام می رسد، 
برطرف می کند؛ علاوه بر این به دلیل باز شدن 
کپسول در روده ســبب بهبود جذب روده ای 

اسیدهای چرب امگا-۳ می شود.

  عاری از جیوه
امروزه به دلیل فعالیت هــای صنعتی آلودگی 
جیوه در محصولات به دست آمده از ماهی های 
آب آزاد به وفور دیده می شــود، دریافت جیوه 
مخاطراتی جدی برای ســلامت انسان در پی 
دارد. محصول امگا-۳ با برند »هلثی وی« دارای 
گواهی عاری از جیوه است که به تایید سازمان 

غذاوداروی ایران نیز رسیده است.

ماهی رو بزار تو بشقابت!
امگا-۳ چیست؟

اله
مق
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مراسم افتتاحیه پنجمین نمایشگاه بین المللی فارمکس 
202۳ با حضور فعالان صنعت داروی کشور و با 
سخنرانی و خوش آمدگویی مهندس فرامرز اختراعی 
)رئیس هیأت مدیره سندیکای تولیدکنندگان مواد 
اولیه دارویی، شیمیایی و بسته بندی( صبح روز ۳1 

امرداد 1402 برگزار شد.
او گفت:

خوشبختم که امروز و با این نمایشگاه شاهد یک 
تحول تاریخی در عرصه صنعت داروی کشور 
هستیم. با افتخار عرض می کنم که به حدود 500 
ماده موثره دارویی و 450 موکول از مواد جانبی 
و بسیار گسترده تر در سایر مواد پایه رسیده ایم و 

در داخل کشور در حال تولید هستیم.
انشالله این نمایشگاه تراز تجاری صنعت داروی 
کشــور را آن قدر بالا ببرد کــه از نظر ارزبری، 
فرمان را معکوس کنیم؛ طوری که این فضا برای 

حوزه اقتصاد دارو ذی قیمت و ارزشمند باشد.
خانم ها، آقایان! صنعت ما این ظرفیت را دارد.

  سامانه "نان" در فارمکس
پیمــان صالحی، معاون پژوهشــی وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری ســخنران بعدی مراســم 

افتتاحیه بود.
او سامانه نظام ایده ها و نیازها )نان( را به منظور ثبت 
و ارائه ایده ها و نیازهای صنایع و ارتباط بین صنایع 

و دانشگاه ها و پژوهشگران معرفی کرد و افزود:
ایــران در تولید مقالات علمــی در حوزه دارو 

فعال تر شده است. 
مطالعات در وزارت علوم نشان می دهد بیش از 
۹0 درصد کشورهایی که در پیشرفت اقتصادی 
ســرعت گرفته، و به همان انــدازه در تولیدات 

علمی نیز با افزایش سرعت روبه رو هستیم.

  جشــن بومی ســازی صنعت کاتالیســت 
نزدیک است

مرتضــی شــاه میرزایی، معاون وزیــر نفت و 
مدیرعامل شــرکت ملی پتروشــیمی، سومین 
سخنران افتتاحیه بود، او با تاکید بر بومی سازی 
صنعت کاتالیست ها، افزود؛ 60 سال قبل اولین 
مجتمع پتروشیمی در کشــور پایه ریزی شد و 
اکنون تنوع و اثرات محصولات پتروشیمی در 
تمام ابعاد زندگی انسان دیده می شود و حتی در 
چرخه خوراک مردم از طریق کودهای شیمیایی 

این تاثیرات را می بینیم.

  آینده صادرات مواد اولیه و موثره درخشان 
است 

محمدمهدی برادران، معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت چهارمین سخنران این مراسم بود.

او گفت:

پیوند ساختاری صنعت پتروشیمی و صنعت مواد 
اولیه در نمایشگاه فارمکس اتفاقی مهم است چرا که 
زنجیره تکمیل ارزش را گسترده تر از پیش می کند.

 مســیر، پیــش روی به ســوی خودکفایی 
دارویی است

آخرین سخنران مراسم، سیدحیدر محمدی، معاون 
وزیر بهداشت و رئیس سازمان غذا و دارو بود.

او گفت:
در شرایط فعلی اگر بانک مرکزی به تعهداتش 
عمل کند، در آینده مشــکلی در تامین دارو در 

کشور نخواهیم داشت.
سال گذشته در داروهای بیهوشی، آنتی بیوتیک ها، 
سرم های تزریقی و داروهای اعصاب مشکلاتی 
داشــتیم، ولی حالا به طور کامل این مشکلات 
برطرف شده و اکنون تنها  4درصد از مجموعه 
زنجیره دارویی کشور، که بخشی از آن داروهای 
تخصصی  است، کمبود داریم و امیدواریم با رفع 
مشکلات ارزی توسط سازمان های مرتبط این 

کمبودها هم جبران شود.
او ابراز امیدواری کرد که صنعت داروی ایران به 

سمت خودکفایی کامل پیش می رود.
مراسم گشــایش نمایشــگاه هم با استعانت و 
تلاوت آیاتــی از کلام الله مجید و بریدن روبان 

برگزار شد.

این ظرفیت نمایشگاه ماست
پنجمین نمایشگاه فارمکس گشایش یافت داد

روی
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دو محصول از شرکت 

زاگرس فارمد پارس



(Enteric Coated)


